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Christophoros
A  S O P R O N I  E V A N G É L I K U S  E G Y H Á Z K Ö Z S É G  L A P J A

A vigasztalás ünnepe
„Jézus így szólt hozzá: Asszony, miért sírsz? Kit keresel? Ő azt gondolta, hogy a kertész az, ezért 
így szólt hozzá: Uram, ha te vitted el őt, mondd meg nekem, hova tetted, és én elhozom. Jézus 
nevén szólította: Mária! Az megfordult, és így szólt hozzá héberül: Rabbuni! – ami azt jelenti: 
Mester.” (Jn 20,15–16)

Mit jelent Jézus feltámadása? Kiderül abból a vál-
tozásból, amin a magdalai Mária keresztülmegy alig 
néhány pillanat alatt, amikor a feltámadás tényével 
szembesül. Vigasztalást, saját sorsának gyökeres for-
dulatát éli meg benne.

Mária sírt, ezt többször is említi az evangéliumi 
tudósítás. Hiszem, hogy nemcsak a személyes isme-
retség megszakadása, egy kedves ember elveszítése 
miatt hullottak a könnyei. Reménye volt Jézusban, ami 
kiemelte a hétköznapok nehézségei közül, az embe-
rekben való csalódásból, a halál állandóan fenyegető 
árnyékából, a lét értelmetlenségéből. Azokban a na-
pokban úgy érezhette, ez a remény odalett. Sírt, mert 
újra kapaszkodó nélkül, szabadulás nélkül találta ma-

gát. Talán komolyabban szembenézett azzal, mire elég 
a saját ereje, mint amennyire mi hajlandók vagyunk 
erre. Rá kellene jönnünk: Szabadításra szorulunk.

Az üres sírnál, angyalokkal, sőt magával Jézus-
sal találkozva még mindig ezt siratta. De amikor a fel-
támadott a nevén szólította, akkor felismerte őt, és 
rögtön felismerte azt a tényt is, hogy él a reménye. A 
„Rabbuni!”-megszólítás nemcsak azt jelenti, hogy rá-
jött, nem a kertésszel beszél, hanem hitvallás arról, 
hogy Jézus az ő Mestere, Szabadítója. Húsvét óta ne-
künk sincs okunk többé a sírásra, veszteségeink elle-
nére sem. A feltámadott minket is a nevünkön szólít. 
Jézus feltámadása nekünk is vigasztalást jelent.

Dr. Tóth Károly
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Az Élő élteti hitünket
„Én, János, testvéretek és társatok Jézussal a szenvedésben, a királyságban és az 
állhatatosságban, a Patmosz nevű szigeten voltam az Isten igéjéért és Jézus bizonyságtételéért. 
Lélekben elragadtattam az Úr napján, és hátam mögül hatalmas hangot hallottam, mint 
egy trombitáét, amely ezt mondta: Amit látsz, írd meg egy könyvben, és küldd el a hét 
gyülekezetnek: Efezusba, Szmirnába, Pergamonba, Thiatirába, Szárdiszba, Filadelfiába és 
Laodiceába. Megfordultam, hogy lássam, milyen hang szólt hozzám, és amikor megfordultam, 
hét arany gyertyatartót láttam, és a gyertyatartók között az Emberfiához hasonlót: hosszú 
palástba volt öltözve, mellén aranyövvel körülövezve; feje és haja fehér volt, mint a hófehér 
gyapjú, szeme, mint a tűz lángja; lába hasonló volt a kemencében izzó aranyérchez; hangja 
olyan, mint a nagy vizek zúgása; jobb kezében hét csillagot tartott, szájából kétélű éles kard 
jött ki, és tekintete olyan volt, mint amikor a nap teljes erejével ragyog. Amikor megláttam, 
lába elé estem, mint egy halott, ő rám tette jobbját, és így szólt: Ne félj! Én vagyok az első és 
az utolsó és az élő: halott voltam, de íme, élek örökkön-örökké, és nálam vannak a halál és a 
pokol kulcsai.” (Jel 1,9–18)

Az öreg János apostolnak adott látomásokban fel-
támadott Urunk, Jézus Krisztus számunkra is kijelöli a 
hitre vezető utat. Az igében felvillanó – először talán 

idegennek ható – három képben azt kapjuk, amire leg-
inkább szükségünk van: eligazítást, segítséget a feltá-
madott Jézus Krisztusba vetett hitre vezető úthoz.

Lélek-zet

Húsvét hajnali himnusz
1. Fénylik e nap fényességgel, 
zeng az ég víg dicsérettel, 
e világ ujjong örvendve, 
ordít a pokol rettegve.

2. Mert Krisztus Király ereje 
halálnak mérgét meggyőzte, 
pokol torkát berekesztve
minket nagy kíntól megmente.

3. Sírboltban eltemetteték, 
katonáktól őrizteték, 
de hatalomban fölkele, 
a halált harcban győzte le.

4. Megment immár a kínoktól, 
az ördögtől és pokoltól, 
feltámadott a halálból, 
miként mondatott angyaltól.

5. Megholt Krisztus a bűnökért, 
feltámadt igazságunkért, 
hogy mi is együtt ővele 
feltámadjunk az életre.

6. E húsvéti nagy ünnepben 
vigadjunk együtt örömben, 
mert Krisztus nagy erősségben 
feltámadt dicső testében.

7. Dicsőség legyen Atyának 
és feltámadott Fiának 
és a mi Vigasztalónknak, 
a teljes Szentháromságnak.

Ámen.
Gyülekezeti liturgikus könyv, 661. ének
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Az Úr napján láttam ezt a látomást
Az Úr napja a feltámadás napja, a vasárnap, ami-

kor együtt van a gyülekezet. Együtt vannak annak ne-
vében, aki meghalt és feltámadott. Imádkoznak, ének-
kel dicsérik nevét, ő pedig munkálkodik közöttük. 
Ezért aki bizonyosságra vágyódik, ne vesse meg az Úr 
napját. A 3. parancsolat – Szenteld meg az ünnepna-
pot! – húsvét fényében még fontosabbá lesz. Ne cso-
dálkozzunk azon, hogy elveszítjük hitünket, ha nem 
becsüljük meg azt a szent napot, amely az Úré. Nem-
csak a pihenés és nem a nagyobb profitot termelő 
munkálkodás napja, hanem az Úr napja, neki szentelt 
nap kell, hogy legyen. A vasárnapi munkáról, nyitva 
tartásról vitatkozók tudják-e, hogy Isten jogait akar-
ják csorbítani?! Tudom, Istennek van hatalma arra, 
hogy a hét bármelyik napján elérje szívünket. De ha 
neki fontos volt, hogy ezt a napot, az új teremtés nap-
ját tegye a legszentebbé, akkor mi azt nem vethetjük 
meg büntetlenül. Az Úr napja, az igehallgatás a bizo-
nyosságra jutás egyik szent lehetősége, hogy Jézust 
mint élő Urat megismerjük.

A hét gyertyatartó a gyülekezeteket jelenti. Te-
hát az egyház közössége az az erőtér, ahol a feltáma-
dott Úr munkálkodik. Mi sokszor összetévesztjük és 
felcseréljük a dolgokat. Nem mi gyakorolunk kegyet, 
ha futó látogatásokkal, rövid vizitekkel akarjuk leke-
nyerezni Istent. Ő az, aki a bűnbocsánatot nyert bű-
nösök közösségében, a gyülekezetben mutatja meg 
hatalmát és erejét. Aki bizonyosságra vágyik, nem 
vetheti meg a gyülekezetet sem. Lehet életünknek 
olyan időszaka, amikor betegség vagy más rajtunk kí-
vül álló ok miatt nem tudunk a testvérek közösségébe 

eljutni. Olyankor bízhatunk abban, hogy Jézus Krisz-
tus átfogja láthatatlanul, de nagy erővel mindazoknak 
a szívét, akik egyházához tartoznak. Azt mondja Já-
nos: a gyülekezetben láttam – nem a mezőn, nem er-
dei túra közben, hanem a földön küzdő egyház egy-
egy konkrét gyülekezetében. Velünk van, és sokan 
vannak, akik már megtapasztalták, hogy ez az ígé-
rete sem csal meg bennünket. Aki bizonyosságra vá-
gyik, ne vesse meg a gyülekezetet, mert Lelkének ere-
jével gyülekezetében mindig jelen van a Feltámadott. 

Szájából kétélű éles kard jött ki
A kétélű kard Isten igéjét jelenti. Isten igéje a tör-

vény szavával elítéli a bűnt, de az evangélium édes 
üzenetével át is metszi szívünkön a bűn gúzsba kötöző 
bilincseit. Általa az élő Úr munkálkodik. Tehát aki bi-
zonyosságra vágyik, ne vesse meg az Isten igéjét. Mert 
úgy tetszett neki, hogy a keresztről szóló beszéd által 
üdvözítse a hívőket. Amikor Jézusról beszélünk, ő szól 
általunk és közöttünk, amikor róla tanúskodunk, az ő 
követségében járunk. S ő, aki egykor szamárháton ér-
kezett Jeruzsálembe, most az igehirdetés emberi sza-
vainak szürke szamárhátán érkezik az utána sóvárgó 
emberszívekbe.

A feltámadott Úr ma is így jön hozzánk
Ő él, és kezében van minden hatalom. Ennek a 

bizonyosságát akarja nekünk is ajándékozni, amikor 
az Úr napján összegyűjt, amikor a bűnösök gyüleke-
zetében lehajol hozzánk, amikor igéjének kardját vil-
lantja, vagy szelíden megsuhintja szívünk fölött – ak-
kor a mi szívünkben is megszülethet a bizonyosság, 
és együtt mondhatjuk: az Úr feltámadt, az Úr valóban 
feltámadt, dicsérjük az Urat!

Ittzés János

Prédikáció húsvétvasárnap délelőttjére – 
részlet

Ez annak a napnak a története. Sokat lehetne 
prédikálni erről, és nagyon értékes is volna, hogy 
lépésről lépésre átvegyük. Az első, aminek a tör-
ténet megismerését mármost követnie kell, hogy 
Krisztus feltámadását valóban keresztényi   wmó-
don értsük és tekintsük. Mert az emberek nagy ré-
sze úgy hallgatja Krisztus feltámadását, mint vala-
mi törökről szóló történetet, és olyan az nekik, mint 
egy kép a falon. Valami különbnek kell azonban en-
nek lennie, mint ahogy énekeljük is: „örvendez-
zünk, vigadjunk, Krisztus lett a vigaszunk”. Úgy kell 
a feltámadásra tekintenünk, hogy az a miénk: en-
gem és téged érint. Nemcsak azt kell néznünk, ho-

gyan történt a feltámadás, hanem fel kell ismerned, 
hogy érted történt, ahogyan arról Krisztus beszélt 
az övéinek: „Menj az én testvéreimhez, és mondd 
meg nekik: Felmegyek az én Atyámhoz, és a ti Atyá-
tokhoz, az én Istenemhez, és a ti Istenetekhez.” (Jn 
20,17) Itt halljuk, mi a célja a feltámadásával. Az 
az igaz tanítás, ha valaki úgy fogadja a feltámadást, 
mint a saját javát. Nagy különbség, hogy: „Krisztus 
üdvözítő és király”, vagy: „Krisztus az én üdvözítőm 
és az én királyom”. Ahogyan a tanítványokon láthat-
juk, hogy igen nehezen tudták elhinni, hogy Krisz-
tus feltámadt, nem is szólva arról, hogy Krisztus 
számukra támadt fel.

Az Emberfiához hasonló hét gyertyatartó 
között állt
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Az elvetemült emberek, akik nevetnek rajtunk, 
mert a hitet prédikáljuk, nem tudják, mi a hit és mire 
képes. Bolond világtalanok, akik úgy tekintenek a feltá-
madásra, mint borjú az új kapura. Ha azonban a hit cse-
lekedni tud, akkor óriás vitéz és hős, ami ellene feszül 
a pokol kapuinak, az ördögnek minden ravaszságával 
együtt és a halálnak minden erejével együtt. Ha az el-
vetemült emberek erre néznének, nemigen nevetné-
nek rajtunk annyira. Saját tapasztalatunkon keresztül 
kell megtanulnunk, hogy senki a földkerekségen, még 
a császár sem tud ellenállni a halálnak, ám egy keresz-
tény igen. Ezért kell a feltámadást más szemmel néz-
nünk, nem testi szemmel, mert különben nem nyerünk 
belőle vigasztalást. Fel kell nyitnunk szívünk szemét.

Hallottátok a passióban, hogyan hagyta Krisztus, 
hogy megfeszítsék és eltemessék, és hogy hogyan ta-
posta őt lábával a bűn és a halál. Az ördög és a világ 
bűnei ránehezednek a sírban. A bűn és az ördög az 
urai. Tekintsd úgy a sírját, hogy az én bűneim és az 

én halálom ragadták el őt és nehezedtek rá. Az ördög 
ezt bizonyosnak vélte, és a főpapok dicsekedtek és 
örvendeztek: „Odalett és nem jön vissza többet!” De 
most, amikor ők úgy vélekednek, győztek, az orosz-
lán (vö. Jel 5,5) keresztül-kasul szaggatja a bűnöket, 
a halált, a poklot és az ördög torkát, és keresztültör 
az ördög fogainak kerítésén. Ez a mi vigasztalásunk, 
hogy Krisztus előjön a sírból, és a halál, a bűn, az ör-
dög nem állhat ellene. Itt az egész világ bűnei erőtlen-
né válnak. Amikor Mária Magdalénának megjelenik, 
nem lehet rajta látni sem halált, sem bűnt, sem szo-
morúságot, hanem csak tiszta életet és örömöt. Ekkor 
látom, milyen uram van, aki eltapossa az ördögöt. Ek-
kor látom tisztán bűneimet, a kínt, az ördögöt. Ő az 
asszony magva, aki a kígyó fejére tapos (1Móz 3,15) 
és azt mondja: „Halál, meg kell halnod! Pokol, neked 
kell alászállanod! Itt a győztes!”

Luther Márton (1529. húsvétvasárnap,  
Luther Válogatott Művei 6, 318-319.)

Út az örömbe
Sírva jönnek, és fohászkodnak, miközben vezetem őket; folyóvizekhez vezetem egyenes úton, 
amelyen nem botladoznak. Mert atyja vagyok Izráelnek… (Jer 31,9)

Így most ti is szomorúak vagytok, de ismét meglátlak majd titeket, és örülni fog a szívetek, és 
örömötöket senki sem veheti el tőletek… (Jn 16,22)

Út az igazi, teljes, maradandó öröm felé. Ez a ke-
reszténység titka. Persze nem a piros szőnyegen ha-
lad, nem is az autópálya sima felületén. Göröngyös, 
kanyargós, néha ködbe vész. Semmi esetre sem di-
adalmenet vagy kéjutazás. De – ahogy sokszor hal-
lottuk – Isten ad annyi örömöt útközben, hogy el ne 
csüggedjünk, és annyi kudarcot, hogy el ne bízzuk ma-
gunkat. Az út nem könnyebb, mint a világban bárkié, 
sőt ahol valami nagyszerű lehetőség kínálkozik, ott a 
rossz még inkább összeszedi magát, és megnehezí-
ti. De fontos, hogy nem maradunk magunkra, s még 
fontosabb a jó irány. Húsvéti énekünk szerint: „Rögös 
úton láttam sokszor: / Jézus soha nem hagy el! Ott 
van, mire kell, még jókor, / És a porból felemel.” (EÉ 
221,2)

Vezetem őket, mert Atyjuk vagyok – mondja az 
ószövetségi ige. És jó az irány, nem a létből a pusztu-
lásba, az otthonunkból a temetőbe, az életből a halál-

ba. Pont fordítva. Ezért bátorít minket mindkét mai 
igénk. Reális hangvétel, semmi illúzió, nincsenek ró-
zsaszínre festett álmok. Az élet gondjainak valósá-
ga. Sírva jönnek…, most ti is szomorúak vagytok… De 
a mennyei Atya iránya: szomorúságból az örömbe. 
Örülni fog szívetek, és örömötöket senki sem veheti 
el tőletek. Honnan hová? Mi az örömbe, a teljes élet-
be készülünk. Így járjuk az utat vele, hogy hozzá ér-
kezzünk.

Imádkozzunk! Jézus Krisztus, te vagy az út, az 
igazság és az élet. Ébressz bennünk vágyat, hogy szá-
munkra is azzá légy. Veled szeretnénk járni, az igazsá-
got szeretnénk megélni és szolgálni, az Életbe szeret-
nénk megérkezni. Te ilyen életútra hívtál el. Tarts meg 
minket, hogy el ne tévedjünk, s ne térjünk le róla. Ha 
pedig megbotlunk, bocsáss meg, és vezess minket úgy, 
mint az emmausi tanítványokat egykor. Ámen.

Hafenscher Károly (Szeretetforrás)

Húsvéti imádság
Élõ Isten, Fiad feltámasztásával elvetted a halál 

hatalmát, és ma üdvösséget hirdetsz az egész világ-
nak! Szabadíts meg kishitûségünktõl és kétkedésünk-
tõl, hadd kapcsolódjunk be mindazok húsvéti éneké-

be, akik vallják, hogy Krisztus feltámadt a halottak 
közül, és él értünk örökké. Ámen.

Evangélikus istentisztelet. Liturgikus könyv
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„Oh, ha bennem is, mint egykor, épen  
Élne a hit…”

(Arany János: Fiamnak)

A húsvét nekem elsősorban a készülődést jelen-
tette. Mindig azon a reggelen kezdődött, amikor kü-
lönös zengésű hangokra ébredtem: visszhangos lett a 
lakás. A képek már nem voltak a falon, a szőnyegek, 
a függönyök is hiányoztak, édesanyám, nagyanyám 
már korán, nagyon korán reggel nekiláttak a nagyta-
karításnak. Ezen a napon késő estig tartott a mindent, 
de valóban mindent megmozdító, leszedő, elhúzó és 
összetoló munka. A plafontól a parkettáig a törölge-
tés, súrolás, lemosás, fényesítés haladt egész álló nap. 
Estére fáradtak voltak, és mind örültünk, élveztük a 
„tisztaságszagot”. A következő napokra már csak a tel-
jes helyreállítás részletei maradtak, a terítők, a dísz-
párnahuzatok, a függönyök cserélve, és frissen mos-
va-vasalva kerültek a helyükre. A befejezés legkésőbbi 
határideje a nagyhét kezdete volt. Elképzelhetetlen-
nek tűnt, hogy arra a hétre még ilyenféle munka ma-
radjon.

A nagyheti böjt nem okozott gondot. Azokban 
az időkben – az ötvenes évek legeleje – bátran mond-
hatjuk, táplálkozásunkat tekintve egész évben böjtöl-
tünk, csak vasárnap ettünk húst, ha jutott. Katolikus 
társaimra vonatkozóan a minden péntek húsevési ti-
lalmát tudtam, de ez szinte csak elvi kérdés maradt.

A nagypéntek azonban a családunkban kivételes, 
nagy jelentőséget kapott. Ezen a napon a böjtöt leg-
szigorúbban nagyanyám tartotta. Lánykorában a test-
véreivel, s aztán saját, új családjában is még fiatalon, 
csak vizet ivott. Amikorra én emlékszem, már idősen, 
egyetlen lágytojást evett, délben, két darab, ujjnyi ke-
nyércsíkkal. Mi, többiek – a gyerekek is – köményma-
gos levest vagy puliszkát meg pattogatott kukoricát 
ettünk, tudatosan mindenből keveset. A szegedi ta-
nyavilágban – mesélte édesanyám – ezen a dologtiltó 
napon tüzet sem gyújtottak.

Nagyanyám magyarázata nekünk, gyermekek-
nek: Krisztus értünk szenvedett, erről úgy emléke-
zünk meg, hogy magunk is vállalunk némi lemondást, 
nélkülözést. Az alkalom komoly volt, de nem pana-
szos, inkább természetes és különös módon erőt adó.

Rendszerint nagyhétre érkezett meg, zsákvá-
szonnal körbe varrt vesszőkosárkában a küldemény, 
ami biztosította, hogy az ünnepen majd valóban húst 
vehessünk magunkhoz. Sok éven keresztül apai nagy-
néném, aki egy nagyon távoli, alföldi pusztán volt ta-

nítónő, ott „megbízható háztól” vásárolta számunkra 
a füstölt ennivalót, és adta fel postán.

Nagyszombatot a kalács illata töltötte be. Az ün-
nepnek ez a legfontosabb szimbóluma volt nálunk, a 
húsvéti kalács! Áhítat lengte körül, már ahogyan ké-
szült, az is szertartásos volt, Édesanyám százöt éves 
korában is maga dagasztotta. A szombat este még a 
szigorú böjttel telt, a kalácsot csak vasárnap reggel 
szeltük fel az ünnepi reggelihez.

Az első húsvétvasárnap, amire emlékezhetek, 
varázslatos volt. Akkoriban kertes házban laktunk. A 
színek maradtak meg bennem a legjobban. Ragyogott 
a piros-sárga-kék-zöld a napsütésben, a fű, a virágok, 
s én nyuszi-fészket kerestem. Parányi édesség, tojás-
cukor volt a kézzel varrt kicsi nyúlfigura puttonyában. 
Máig, az emeleti lakásainkban is, a húsvéti fészek fű-
ből készül, keresgélni kell, s a fű közé mindig akad egy 
kis virágos gyom a közeli parkból vagy játszótérről, 
gyermekláncfű, százszorszép, talán ibolya.

Nekem, gyermekként a vallásos tartalmat nem 
magyarázták túl mélyen, de éreztem, öröm van, a 
gyász elmúlt. Nagyanyám pedig újra és újra magához 
vont, úgy mutatta a látszólag száraz bokron megjele-
nő, friss tavaszi bimbót, a virágot, minden letört vagy 
eldobott ágacskán a mégis megjelenő hajtást, a mag-
ból csírázó palánták első lomblevélkéit. Feledhetet-
len szeretettel, csillogó szemmel sugározta felém, s 
mondta: nézzed! Él! Élni akar! Valami módon, most is 
érzem, ez a szívemig hatolt, gyönyörű csodának lát-
tam s összekapcsoltam a hallott szóval: feltámadás.

 
1915. február 16. Nagyanyám édesanyámmal, aki ugyanezeken a 
verseken nőtt fel. 

Gyülekezetünk életéből
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Arany Jánossal kezdtem s most is őt idézem, 
ugyanabból a versből, úgy, ahogyan nagyanyámmal 
megéltem. Tőle a „vetve ágyad puha-melegen” a le-
fekvésre való hívást jelentette. (Ezt a családban meg-
őriztük: utóbb már én mondogattam édesanyámnak 
esténként, amikor – túl a századik évén – alváshoz ké-
szülődött.) Nagyanyám azután az altatást versekkel 
folytatta, emlékezetből. Sorra hallgattam sok hosszú 
költeményt, amit ő még gyermekkorában tanult és 
szeretett. Ma is bennem élnek pl. Vörösmarty: A sze-
gény asszony könyve, Reviczky: Imakönyvem című 
verseik, sajátos szófordulataikkal. Esti együttlétünk 
végére maradt a fent idézett Arany vers és refrénje: 

„kis kacsóid összetéve szépen,
Imádkozzál, édes gyermekem.”

A „kacsókon” mindig mosolyogtam kicsit, s aztán 
imádkoztunk, odaadóan. Együtt.

Most, öreg koromban, már átélve számtalan örö-
möt, súlyos gyászt és veszteséget – korábbi, sokévi 
lappangás után – újra s újra vizsgálom magam az első 
és nagy parancsolat tükrében. 

Ünnepen és minden napon. A gyermekkori kincs 
belém épült. Mély örömmel, előtörő könnyekkel élem 
meg a parancsolat első részét: teljes szíveddel, teljes 
lelkeddel. De teljes elméddel is – mondja az Írás, és 
itt már csorbul hitem épsége. Forgatom, forgatom ma-
gamban, olvasok, tanulok, szemlélem a történéseket, 
az életünket, tevékenykedem, igyekszem előre jutni 
a felebaráti szeretetben, keresem és engedem, hogy 
hassanak rám a megérintő lelki élmények s bizakod-
va remélem – „… Akkor megnyílik magától az ég… Ez 
a magától: ez a Kegyelem.” (Reményik)

Paffériné Tassy Olga

Az Úr csodásan működik, de útja rejtve van…
Bizony immár több mint 6 évtizeddel a hátam mögött 
még mindig elmondhatom ezt, és emberként úgy gon-
dolom, jobb lett volna egy könnyebb, örömtelibb, bol-
dogabb út, de hívőként már elfogadom, Ő ennyit tett a 
szabad akaratom ellenében értem.

Amióta Isten magához vezetett ezoterikus tévu-
takról (de előtte is) nagyon sokszor megóvott komo-
lyabb bajtól. Megtartott, amikor csecsemőként soro-
zatos tüdőgyulladásom volt, gyerekként, amikor egy 
eldobott kő betörte a fejemet, fiatalként, amikor több-
ször elestem motorral, vagy amikor mérgezésem volt, 
a munkahelyemen, amikor a több tonnás targonca ha-
lálra vagy nyomorékká is gázolhatott volna, de csak 
kisebb lábtörésem lett, ami magától meggyógyult. De 
akkor is ott volt, amikor én okoztam figyelmetlen-
ségből ugyanilyen targoncával egy hasonló balesetet 
egy munkatársamnak és „csak egy súlyos zúzódással” 
végződött – hála Istennek –, ami több hónap alatt, de 
teljesen rendbe jött. És még sorolhatnám a sok kerék-
páros és egyéb balesetet, betegséget, de nem teszem.

De kettőt még meg kell említenem. Az első, hogy 
2019 nyarán elütött egy autó. Szabályosan kerékpá-
roztam, amikor láttam, hogy a szembejövő sávból fe-
lém fordul egy autó, és utána már csak arra emlékszem, 
hogy ülök a járdán, vérzik a fejem és a közelemben az 
összegörbült kerekű bicikli. Utólag rekonstruálva az 
történt, hogy kerékpárostól keresztülszaltóztam a ne-
kem jövő autó elején, és így zuhantam a járdára. Elő-
ször is, Isten megóvott attól, hogy lássam, mi történik 
velem. Másodszor pedig attól, hogy súlyos (halálos) 
sérüléseket szenvedjek, ami egyáltalán nem lett vol-
na meglepő. A második az, hogy tavaly ősszel egy este 
elkezdett fájni a gyomrom tájékán. Gyomorrontásra 
gyanakodtam, és ennek megfelelően próbálkoztam 
enyhíteni a fájdalmat (de fájdalomcsillapító nélkül) 
sikertelenül. Lefeküdtem, de éjjel azt éreztem, meg 
kell néznem a neten, hogy mik a tünetei a vakbélgyul-
ladásnak, és mivel ezek erősen arra utaltak, lementem 
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a kórházba, ahol beigazolódott a sejtésem, és ennek 
megfelelően láttak el. Másnap délben már meg is ope-
ráltak, ami gyorsan és komplikációmentesen lezajlott. 
Isten megint segített! Ha beveszek fájdalomcsillapítót 
és ezért nem kerülök időben a kórházba, annak na-
gyon súlyos következményei lehettek volna.

Istennek még tervei vannak velem! Feleségem 
édesanyja 2019 októberében súlyos agyvérzést ka-
pott 90 évesen, és azóta otthon gondozzuk ketten, 
mint súlyosan fogyatékost, aki teljes ellátásra szorul.

Ha a halál árnyéka völgyében járok is, nem fé-

lek semmi bajtól, mert te velem vagy: vessződ és botod 
megvigasztal engem. (Zsoltárok könyve 23,4)

 Dán Ernő

Hálásak vagyunk, hogy többen megosztották már 
az Úr csodáit! Hívjuk a Testvéreket, hogy ha van a szí-
vükben gondolat, bátran osszák meg egymással! Sze-
retettel fogadjuk! Jó olvasni egymás bizonyságtételeit!

Őri Katalin (személyesen vagy a gyülekezet e-mail 
címére is küldhető: sopron@lutheran.hu)

Lelkészi jelentés gyülekezetünk 2022-es évéről
Nagy öröm, hogy 2022-ben nem volt szükség 

járvány miatti korlátozásokra. Néhány évvel ezelőtt 
nem gondoltuk volna, mennyire nem lesz magától 
értődő úgy zárni egy évet, hogy minden vasárnap és 
ünnepnapon tarthattunk jelenléti istentiszteletet. 
Ajándékként tekinthetünk tehát arra a tényre, hogy 
megszakítás nélkül megtarthattuk alkalmainkat, 
nemcsak elektronikus közvetítő felületeken keresz-
tül, hanem személyesen is összegyűlhetett a gyüle-
kezet közössége.

Istentiszteleteink és rendkívüli alkalmaink
A négy vasárnap délelőtti istentisztelet mindegyi-

kének átlagos létszáma növekedett az előző évhez ké-
pest. A német és a tízes istentiszteletek látogatottsága 
újra elérte a járvány előtti évek számát, ez a gyerek-is-
tentiszteletre is igaz 2022 szeptembere óta. Az úrva-
csorázók éves összesített száma is a lezárások előtti 
szintre nőtt. (2020: 877, 2021: 1142, 2022: 2988)

Két év kihagyás után 2022-ben újra jelenléti is-
tentiszteleteket tarthattunk a nagyhéten és húsvét-
kor is. Végre megint sor kerülhetett ökumenikus 
imaheti istentiszteletekre, házaspárok megáldására, 
böjti evangelizációs sorozatra, konfirmációi jubileum-
ra, burgenlandiakkal közös konfirmandustalálkozóra, 
gyülekezeti délelőttre, konfirmációi vizsgákra, test-
vérgyülekezeti látogatásokra, egyházmegyei családi 
napra és városi adventi gyertyagyújtásokra. A „Tízórai 
– lelki táplálék mindannyiunknak” istentisztelet-so-
rozat elindulása óta a 2022-es volt az első év, amikor 
mind a kilenc tervezett alkalmat megtarthattuk. 

Hétközi alkalmaink
Tavaly a különböző gyülekezeti csoportok műkö-

dését sem szakították meg járványügyi korlátozások. 
Hat felnőtt, valamint öt gyerek- és ifjúsági közösség 
tudott rendszeresen összegyűlni.

A 2022-ben kirobbant energiaválság legin-
kább ezeknek a köröknek a működését nehezítet-

te, ugyanis a gyülekezeti házra vonatkozó gázár nö-
vekedett meg tavaly októbertől drámai mértékben. 
Az alkalmakat általában másik teremben, villanyra-
diátoros fűtéssel, alacsonyabb hőmérséklet mellett 
tudtuk megtartani. Emellett a lelkészi hivatal, pénz-
tár és a gyűjteményi helyiségek fűtésével is jelentős 
mértékben spórolnunk kellett. A templomban pedig 
kevesebb padot fűtöttünk.

Az előző tanévhez hasonlóan magas a gyüleke-
zeti hitoktatóink által vezetett hittancsoportokba já-
rók, tehát az állami és katolikus iskolákban evangé-
likus hittanon részt vevő gyerekek száma (2021/22: 
173, 2022/23: 172).

Kazuálék
A keresztelések száma örvendetesen növekszik 

az előző évekhez képest (2020: 51, 2021: 65, 2022: 
74). A konfirmáltak száma szintén növekvő tenden-
ciát mutat (2020: 44, 2021: 48, 2022: 46), 2023-ban 
pedig több évtizedet meghaladó, kiugró létszám vár-
ható. Az esketések száma az előző két évhez hasonló-
an alakult (2020: 13, 2021: 17, 2022: 14). A temeté-
sek száma nem változott nagy mértékben (2020: 73, 
2021: 75, 2022: 81), a növekedés a köztemetések szá-
mának emelkedésének tudható be (2020: 17, 2021: 
11, 2022: 19).

Intézményi változások
A gyülekezetünk fenntartásában működő Hu-

nyadi iskola és óvoda 2022 őszétől új képzési formá-
val bővült: alapfokú művészeti iskola is lett. Ennek 
keretében zene-, tánc-, dráma- és képzőművészeti ok-
tatás is folyik ezentúl a Hunyadiban.

Az Eötvös középiskolában betöltött iskolalelké-
szi állása mellett 2020 óta Hegedűs Attila félállásban 
a Fabricius szeretetotthon intézményi lelkésze is. Ezt 
a státuszt eddig helyettesként látta el, 2022 novem-
berében gyülekezetünk presbitériuma megválasztot-
ta diakóniai lelkésszé.
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Hálát adunk Istennek, hogy az elmúlt év során 
megtartotta gyülekezetünket, lehetővé tette, rendsze-
resen meg tudjuk tartani alkalmainkat, megtapasztal-
hattuk jelenlétét az igében és a szentségekben. Nagy 
öröm, hogy sokakat elvezetett a közösségbe, új és új 
személyek és családok hallják meg a hívó szót. Kö-

szönjük szépen munkatársaink, tisztségviselőink és 
önkénteseink munkáját, közösségi életünk támogatá-
sát mindazoknak, akik részt vettek az alkalmakon és 
anyagilag hozzájárultak egyházközségünk működésé-
hez. Isten áldja gyülekezetünket!

Dr. Tóth Károly

Magyar konfirmandus-hétvége Révfülöpön
Az idei év magyar konfirmandusai március 17. és 

19. között töltöttek hétvégét Révfülöpön. a program 
helyet kapott beszélgetés, játék, áhítat, sport, csend-
séta és vetélkedő is.
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Heidi Buch tavalyi nyugdíjba vonulása után az 
idén februárban új lelkész érkezett németországi 
testvérgyülekezetünkbe, Bad Wimpfenbe. Wolfgang 
Adelhelmet február 26-án iktatták be tisztségébe, az 
ünnepen gyülekezetünk néhány tagja is részt vett.

Új lelkész 
Bad Wimpfenben

Március 25-én gyülekezetünk néhány tagja egy 
délelőttön át takarított a templomban, hogy ezen a 
módon is készüljünk húsvét ünnepére.

Templomtakarítás
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Deutsche Seiten

Von Gott erzählen in einer säkularen Welt
Im Gespräch mit dem Bad Wimpfener Pfarrer Wolfgang Adelhelm

Bad Wimpfen hat einen neuen Pfarrer. Nach mehr als einem Jahr Vakanzzeit wurde Ende 
Februar Pfarrer Wolfgang Adelhelm in sein Amt eingeführt. Eine Gemeindedelegation aus 
Sopron hatte bereits an dieser Feierlichkeit teilgenommen. Doch kurz danach folgte für 
Wolfgang Adelhelm bereits die zweite Begegnung mit Sopron, als die deutschen Konfirmanden 
zu Besuch kamen. Dennoch: Viele Soproner kennen den neuen Pfarrer von Bad Wimpfen noch 
nicht. In diesem Gespräch erzählt Wolfgang Adelhelm unseren Jugendlichen davon, was ihn 
in seinem Dienst bislang geprägt hat, welche Chancen er in der Partnerschaft sieht und was 
seine Ideen und Pläne für die bevorstehende Zeit sind.

Wo waren Sie tätig, bevor Sie nach Bad Wimpfen kamen?

Ich war in unterschiedlichen Gemeinden in mei-
ner Württembergischen Landeskirche, mehrmals in 
sehr ländlichen Gemeinden. Ich habe mich gefreut auf 
eine Gemeinde in einer Kleinstadt. Bad Wimpfen ist 
eine sehr moderne Gemeinde, aber die reichstädti-
sche Gemeinschaft ist etwas Neues für mich. Ich bin 
gespannt, wie die Menschen hier sind.

Was hat Sie bisher in Ihrem Dienst als Pfarrer bestimmt 
– und was davon könnten Sie sich auch in Bad Wimp-
fen vorstellen?

Ich interessiere mich sehr für die Bibel – aber 
auch für die Bibel als historisches Buch. Ich empfin-
de die Predigtvorbereitung als sehr wichtig. Vielleicht 

lässt sich ja in Bad Wimpfen ein Bibelkreis gründen. 
Früher habe ich öfter Kinderbibeltage veranstaltet – 
mit biblischen Geschichten, Spielen und gemeinsa-
mem Essen. Das finde ich ganz toll. Und es ist auch ein 
Plan für Bad Wimpfen, dass wir die Kinderkirche wie-
der beleben und dass wir auch so etwas wie eine Kin-
derbibelwoche veranstalten. Außerdem unterrichte 
ich in einer 3. Klasse – und ich bin immer wieder fas-
ziniert, wie gerne Kinder Geschichten hören und Bil-
der ansehen. Die Kinder sind ganz offen für Jesusge-
schichten. Deshalb planen wir auch den KU3 und den 
KU7, den es in vielen Gemeinden bereits gibt – also, 
zwei Jahre Konfirmandenunterricht, einmal in der 3. 
Klasse und dann die Fortsetzung in der 7. Klasse.

Wie kam es eigentlich dazu, dass Sie sich für die Stelle 
in Bad Wimpfen beworben haben?
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Erstens: Die Stelle war gerade frei. Das ist ein 
ganz praktischer Grund. Und: Es ist eine schöne Stadt, 
eine alte Stadt, aber es ist auch eine kleine Stadt. Und 
da ich vorher in Dörfern tätig war, war der Schritt 
für mich nicht so groß, in eine kleine, überschaubare 
Stadt zu gehen. Aber mir hat auch gleich gefallen, dass 
die Menschen hier sehr offen sind.

Sie hatten gute erste Eindrücke von Bad Wimpfen, 
oder?

Ich war natürlich ein paar Mal spionieren. Ich 
habe mir inkognito die Stadt angeschaut, habe ein 
bisschen über die Kirchengemeinde und die Ge-
schichte der Stadt recherchiert. Dann habe ich mit 
Menschen aus dem Kirchengemeinderat telefoniert 
und sie gefragt, was sie – auch theologisch – denken 
und was für einen Pfarrer sie wollen oder nicht wol-
len. Das war mir auch wichtig.

Kurz nach meiner Einführung waren wir dann 
gemeinsam mit dem Kirchengemeinderat auf einer 
Fortbildung in einer kirchlichen Tagungsstätte. Das 
war die erste Gelegenheit, sich ein bisschen näher 
kennenzulernen. Da hatte ich den Eindruck: Wir kön-
nen kommunizieren, das passt, wir verstehen uns. 
Und wir können uns auch über aufkommende Fragen 
austauschen.

Was für eine Gemeinde ist denn die Bad Wimpfener Ge-
meinde nach Ihren bisherigen Eindrücken?

Das ist eine spannende Frage. Das frage ich mich 
auch, denn ich bin ja erst seit zwei Wochen hier. Ich 
kenne die Gemeinde noch nicht ganz so gut. Ich fin-
de die Gemeinde kulturell ein bisschen anders als das, 
was ich bisher gewöhnt war. Und – das hört man als je-
mand, der nicht aus Baden-Württemberg kommt viel-
leicht nicht – die Menschen in Bad Wimpfen sprechen 
einen anderen Dialekt als ich. Hier spricht man Neck-
arfränkisch, und ich spreche Schwäbisch. Es ist jetzt – 
wenn wir das im übertragenen Sinne weiterdenken – 
wichtig, dass wir eine gemeinsame Sprache finden.

Wie finden Sie es, dass es die Partnerschaft mit Sopron/
Ödenburg gibt?

Ich kannte bisher keine Gemeinde, die eine Part-
nerschaft mit Ungarn hat. Ich kannte Gemeinden, die 
eine solche Verbindung mit Frankreich haben, aber 
im Falle von Bad Wimpfen spielt die Geschichte eine 
wichtige Rolle, nämlich, dass viele Menschen in Bad 
Wimpfen heimisch wurden, die aus Ödenburg ge-
kommen sind.

Ich finde, eine Partnerschaft ist eine gute Gele-
genheit, dass Menschen ihren Horizont erweitern. 
Deshalb ist es mir auch wichtig, dass wir in unserem 
gemeinsamen Gottesdienst ein bisschen Ungarisch 
hören, denn es ist ja wichtig zu sehen: Die Menschen 
aus Ödenburg haben eine andere Kultur, eine andere 
Sprache – aber sie können gleichzeitig auch Deutsch.

Für mich ist es auch spannend, wie es ist, in Un-
garn protestantisch zu sein. Früher dachte ich, dass 
Ungarn katholisch ist. Dass es da aber auch Protestan-
ten gibt, habe ich selber erst gelernt. Ich muss sagen, 
ich hatte mich früher mit Ungarn wenig beschäftigt. 
Ich wusste früher nur, dass Ungarn ein Land ist, das 
mit Türkenabwehr zu tun hat. Wir waren dann aber 
vor ein paar Jahren mit dem Waiblinger Kirchenbe-
zirk für eine Woche in Budapest. Ein Kollege hatte vie-
le Kontakte nach Ungarn und er meinte, wir müssten 
mal ein wenig über den Tellerrand hinausblicken. Und 
dabei hatten wir dann vor Ort Kontakt zur reformier-
ten und zur lutherischen Kirche und zu einem Sozial-
programm, das sich mit Sinti und Roma beschäftigt. 
Für mich waren die Tage in Budapest eine Horizon-
terweiterung.

Aus Ihrem Kontakt zu Frankreich haben Sie Eindrücke 
gesammelt, die Sie auch für die Partnerschaft mit Un-
garn einbringen können.

Ich habe in Frankreich studiert. Die kirchliche Si-
tuation in Frankreich ist vollkommen anders als hier 
in Deutschland. Das hat mir die Augen geöffnet, dass 
ich hier in der Kirche so vieles als selbstverständlich 
erachte: zum Beispiel dass es die Kirchensteuer gibt, 
wie wir leben, welche gesellschaftliche Position Kir-
che hat.

Ich finde es spannend, wie in Ungarn evangeli-
sche Christen leben. Und es ist toll, dass die Gemeinde 
in Bad Wimpfen die Gelegenheit hat, das kennenzu-
lernen. Ich denke, das öffnet uns den Horizont für un-
ser eigenes kirchliches Leben. Ich habe schon im Buch 
der Jugendgruppe geblättert und finde es toll, wie ak-
tiv die Jugendlichen in Sopron sind, wie lebendig die 
Gemeinde ist und wie engagiert die Menschen in So-
pron sind. Das kenne ich in dieser Form nicht von hier. 
Da würde ich gerne näher hinschauen und vielleicht 
ein bisschen was importieren.

Wie haben Sie die Vorbereitungen auf unseren Besuch 
erlebt?

Es war etwas chaotisch, denn ich wurde ja gera-
de erst vor zwei Wochen in mein Amt eingeführt. Die 
Hauptvorbereitungen hat Frau Schmiedeknecht ge-
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macht. Das muss man deutlich sagen. Und dann gibt 
es ein Team um die Frau Schmiedeknecht herum. Wir 
haben erst in der Woche vor dem Besuch eine Be-
sprechung gehabt, bei der sich alle Beteiligten getrof-
fen haben. Ich glaube aber, dass wir die Organisation 
dann doch noch ganz gut hingekriegt haben.

Welche Pläne haben Sie für die nächste Zeit – auch über 
die Etablierung der Kinderkirche und der Kinderbibel-
woche hinaus?

Da gibt es zwei Seiten: Einerseits möchte ich die 
Gemeinde kennenlernen. Ich möchte wissen, was die 
Gemeindeglieder wollen, was sie denken. Und ande-
rerseits möchte ich schauen, wie die Kirchengemein-

de in Bad Wimpfen weiterleben kann. Die Corona-Jah-
re waren für uns sehr schwierig – und wir leben in 
einer Region mit einer ganz großen Kirchenferne. Das 
ist hier die Region mit den meisten Kirchenaustritts-
zahlen. Wir leben in einer Region, in der etwa fünf-
zig Prozent der Bevölkerung Migrationshintergrund 
haben – Balkan, Türkei, vorderer Orient. Das heißt: 
Christlich geprägte Menschen sind hier bereits eine 
Minderheit. Ich bin auch auf die Ökumene mit den 
Katholiken gespannt. Das ist hier wichtiger als in an-
deren Teilen des Landes, wo ich vorher war. Aber ich 
lasse mich jetzt darauf ein, in einer etwas säkulareren 
Welt Fragen nach Gott zu stellen und von Jesus erzäh-
len zu wollen.

Kata Szabó und Viki Wilfing

In Bad Wimpfen fühlt man sich so zuhause,  
so verstanden

Momentaufnahmen des Konfiwochenendes

Die Türen des Busses sind geschlossen. Die Plätze eingenommen. Noch ein Blick aus dem 
Busfenster auf die lieben Menschen, die uns zum Abschied winken. Dann auf die Straßen, 
die einem nach vier Tagen in Bad Wimpfen, schon irgendwie heimatlich vorkommen. Was 
haben wir nicht alles gemeinsam erlebt – so viele Eindrücke in so wenigen Tagen! Während 
die Gedanken zurückgehen, ist das Ortsschild längst passiert. Noch ein Blick zurück – auf die 
Türme Bad Wimpfens, erhaben oberhalb des Neckars erbaut. Die deutschen Konfirmanden 
und etliche Leiter begegneten den Mitgliedern unser Partnergemeinde, waren mit den 
dortigen Konfis und den Pfadfindern unterwegs, waren auf einem regionalen Konfievent in 
Heilbronn, gestalteten den Gottesdienst in der Wimpfener Stadtkirche mit. Gemeinsames 
Spielen und Lachen. Gemeinschaft. Miteinander. Und das in einer besonderen 
Kulisse. Die Reisenden, die gerade in Bad Wimpfen abgefahren sind und noch 
viele Stunden Busfahrt vor sich haben, ziehen ein Resümee.
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Die eben erwähnte besondere Kulisse war für die 
meisten Reisenden ein besonderer Eindruck. Auch 
wenn viele vorab Bilder von Bad Wimpfen gesehen 
habe, ist es doch nochmal was anderes, dann selbst 
durch die Stadt zu spazieren: „Schon alleine die Stadt 
mit ihren engen Gassen und den Fachwerkhäusern 
ist so wunderschön, als würden Feen dort wohnen“, 
brachte es Zsombor Nagy auf den Punkt. Ágoston Né-
meth pflichtet dem bei: „Die engen Durchgänge zwi-
schen den Häusern sind etwas Besonderes. Und ich 
habe mich gefreut, als ich beim Spaziergang durch 
die Stadt ein Haus gefunden habe, das ich kurz zu-
vor vom Blauen Turm aus gesehen habe.“ Auch Boró-
ka Varga zeigt sich beeindruckt: „Meine Schwester 
Lili war früher schon in Bad Wimpfen – und manches 
weiß ich aus ihren Erzählungen. Ich freue mich, dass 
ich die Stadt und die Menschen hier nun auch selbst 
erleben konnte.“

In diesen Häusern wie aus dem Märchenbuch 
wohnen auch zauberhafte Menschen. Elmira Bali hat 
besonders der herzliche Empfang beeindruckt: „Wir 
haben ja im dortigen Gemeindehaus übernachtet – 
und wir wurden jeden Morgen mit einem Frühstücks-
buffet begrüßt. Ich hatte eigentlich damit gerechnet, 
dass wir uns selbst um das Frühstück kümmern wer-
den. Aber es war schon in der Frühe immer alles liebe-
voll vorbereitet. Und so war es das ganze Programm 
über – die Bad Wimpfener haben an alles gedacht und 
wir konnten uns einfach wohlfühlen.“

Die Pfadfinder halfen uns, die Stadt noch ein we-
nig besser kennenzulernen und ließen uns manches 
entdecken. Csenge Rév denkt besonders gern an die-
sen Programmpunkt: „Mir hat das Stadtspiel mit den 
Pfadfindern besonders gut gefallen. Dabei habe ich 
mich mit einem Mädchen von den Pfadfindern ange-
freundet. Wir haben unsere Telefonnummern ausge-
tauscht. Wir werden Kontakt halten.“ Auch für Kata 
Szabó steht das Miteinander mit den deutschen Ju-
gendlichen im Mittelpunkt: „Ich habe mich mit den 
Pfadfindern und mit den Konfirmanden sehr gut ver-
standen, wir kamen gut ins Gespräch und haben uns 
miteinander wohlgefühlt.“ Das Konfievent in Heil-
bronn war für Máté Szabó eindrucksvoll: „Besonders 
das zweite Konzert hat mir gefallen. Da hat die gan-
ze Gruppe getanzt, mitgefeiert und mitgeklatscht. Mir 
tun jetzt noch die Hände weh.“

Sprachlich bringt so eine Fahrt auch etwas – ein 
Gedanke, den Anna Németh bestätigen kann: „Bei der 
Flugvorführung der Greifvögel habe ich auch sprach-
lich so ziemlich alles verstanden. Die Erklärungen 
wurden auf Deutsch und Englisch gesagt – und wenn 
ich etwas auf Deutsch nicht verstanden habe, konnte 
ich es dann mit der englischen Übersetzung erklären.“

Überhaupt war das Programm gut geplant, denn 
– so findet Viki Wilfing: „Das Programm hat es mög-
lich gemacht, dass wir auch mit unseren Gastgebern 
zusammenkamen. Wir konnten sehr gut miteinan-
der ins Gespräch kommen und uns kennenlernen. Ich 
dachte mir schon, dass es schöne Tage werden – aber 
ich bin dennoch positiv überrascht über das Mitein-
ander, das entstanden ist.“

Im Ödenburger Heimatmuseum stießen wir auf 
viel Soproner Geschichte und auf unzählige Ausstel-
lungsstücke, die gerade auch für eine deutsche Kon-
firmandengruppe aus Sopron berührend sind. „Es ist 
bewegend, dass wir jetzt in diese Stadt einfach so auf 
Besuch fahren können, in die damals Menschen ge-
kommen sind, nachdem sie aus Sopron vertrieben 
worden waren“, so Máté Sáli.

Doch auch die Soproner Konfigruppe rückte nä-
her zusammen: „Diese Tage haben auch unsere Ge-
meinschaft gebaut. Ich konnte mich mit manchen 
Konfis aus unserer Gruppe jetzt richtig anfreunden. 
Das ist ja sonst gar nicht so leicht, wenn man sich nur 
eine Stunde pro Woche sieht. Diese vier Tage haben 
die Gruppe zusammengeschweißt.“ Lotti Balog sieht 
das auch so: „Ich mag diese Gemeinschaft sehr. Es wa-
ren vier fantastische Tage. Und eigentlich will ich jetzt 
noch gar nicht nach Hause fahren.“ Und Julcsi Schuller 
ergänzt: „Ich habe neue Freunde in unserer Gruppe 
gefunden. Ich habe manche jetzt erst richtig kennen-
gelernt, obwohl ich sie eigentlich schon länger kenne. 
Diese Freizeit hat auch dazu gedient, Freundschaften 
zu schließen.“
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Am Sonntag Vormittag besuchten wir gemein-
sam den Gottesdienst. Liliána Pongrácz hat die Wimp-
fener Stadtkirche nicht unbeeindruckt gelassen: „Mir 
hat die Kirche sehr gefallen. Ich lese oft im deutschen 
Gottesdienst in Sopron – und jetzt durfte ich zum ers-
ten Mal bei einem Gottesdienst in Deutschland mit-
wirken. Ich fand es schön, dass der Gottesdienst in Bad 
Wimpfen eigentlich ganz ähnlich ist wie bei uns. Die 
Kirche hat mir auch gefallen. Es gibt etliche große und 

farbige Malereien an der Innenwand der Kirche, die 
es mir besonders angetan haben.“ Dort inmitten die-
ser farbenfrohen alten Gemälde wurde auch ein neu-
es Gemälde überreicht: die Handabdrücke der deut-
schen Konfirmanden und der Leiter mit der Aufschrift 
„Meine Gnade wird nicht von dir weichen!“ – einem 
zentralen Bibelwort dieses Gottesdienstes. Und Bene-
dek Czigánys Aufgabe war es, gemeinsam mit Regina 
Király im Namen der Soproner Gemeinde ein Gruß-
wort an die Bad Wimpfener zu richten: „Es war ein 
erhebender und verantwortungsvoller Moment, dass 
ich die Grüße der Gemeinde übermitteln durfte und 
dass ich im Namen unserer Gruppe den Bad Wimp-
fenern öffentlich für diese Tage danken durfte.“ Doch 
für Benedek ist indes eine große Frage offen: „Warum 
sind wir nicht länger geblieben – das ist meine Fra-
ge. Wir hätten ja noch so viel in der Gruppe erleben 
und in der Umgebung erkunden können!“ Lilla Vaj-
da betont ebenfalls, dass sie durchaus noch geblieben 
wäre: „Mir hat es sehr, sehr gut gefallen. Und ich will 
jetzt nicht nach Hause fahren. Aber das Gute ist, dass 
ich viele neue Freunde in Deutschland gefunden habe. 
Wenn ich irgendwann nach Deutschland zurückkom-
me, dann habe ich hier Freunde und dann werde ich 
nicht allein sein.“

„Mir hat die Fahrt mehr gegeben, als ich dach-
te. Die Zeit ist aber leider viel zu schnell vergangen“, 
findet Boróka Aranyos. Und Regina Király kommt zu 
dem Schluss: „Bad Wimpfen – das ist so eine freund-
liche Stadt. Da fühlt man sich so zuhause, so verstan-
den. Es ist alles so wunderschön, ich kann es gar nicht 
in Worte fassen. Ich will unbedingt wiederkommen.“

Ein fantastisches Leiterteam und eine fantasti-
sche Konfigruppe gemeinsam in Bad Wimpfen – und 
Gott, der seinen Segen dazu gibt. Da wächst wirklich 
eine Gemeinschaft und ein Miteinander, wie man es 
sich eigentlich nicht zu erträumen gewagt hätte!

Holger Manke
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Mein Bibelwort
Teil 43

„Gott ist unsre Zuversicht und Stärke,  
eine Hilfe in den großen Nöten, die uns getroffen haben.“

Psalm 46, 2

Ich habe dieses Bibelwort für meine diesjähri-
ge Konfirmation als Segenswort ausgewählt, weil es 
besagt, dass Gott uns stärken und helfen kann, wann 
immer wir in Not geraten. Ich habe in den letzten 
Wochen und Monaten immer wieder schwierige Si-
tuationen erlebt. Aber dabei habe ich immer einen 
Weg gefunden, den Gott mir gewiesen hat. Ich den-
ke dabei zum Beispiel an Prüfungen in der Schule, auf 
die ich gut vorbereitet sein muss. Daneben betreibe 
ich Sport und mache den Führerschein. Und dabei 

kommt manchmal das Gefühl auf, dass es zu viel ist. 
Dabei habe ich manchmal gedacht, dass ich es nicht 
schaffe und dass mir manches misslingen muss. Aber 
irgendwie fand sich auch in Herausforderungen letzt-
lich eine gute Lösung. Dabei denke ich, dass ich es mir 
nicht selbst zu verdanken habe, wenn Dinge letzt-
lich gut ausgehen. Dass bisher – auch entgegen jedem 
Verstand – alles in meinem Leben so gut ausgegan-
gen ist, brachte mich zu dem Gedanken, dass es da ei-
nen Grund geben muss, der außerhalb von mir liegt 
und den ich noch nicht verstehe. Vielleicht ist es ja 
ein Grund, den man gar nicht verstehen muss, aber 
den man irgendwie spürt. Als ich auf „meinen“ Bibel-
spruch gestoßen bin, hatte ich das Gefühl, dass es da 
um mich geht, dass es eigentlich meine Geschichte ist.

Ich glaube, wir können dankbar sein für eine 
Kraft, die wir zwar noch nicht verstehen, aber die wir 
spüren können und der wir näher kommen können, 
wenn wir beten. Und daraus können wir auch Ver-
trauen schöpfen: Wenn Gott uns bisher geholfen hat, 
dann wird er es auch in Zukunft tun. Vielleicht gibt 
es Momente, in denen wir keinen Plan haben, wie wir 
etwas lösen können. Aber Gott kennt den Weg schon, 
auf dem er uns leitet.                              Benedek Czigány

„Wachet, steht im Glauben, seid mutig und seid stark!
Alle eure Dinge lasst in der Liebe geschehen!“

1. Korinther 16, 13–14

So viele Aufforderungen in nur zwei kurzen Sät-
zen – das könnte nicht jedem gefallen! Nicht jeder 

mag es, wenn man ihm aufzählt, was er tun soll und 
wie er sein soll. Ich selbst bin eher der Typ, der macht, 
was man ihm sagt. Aber ich glaube, das ist nicht der 
Hauptgrund, weshalb mich dieses Bibelwort beson-
ders anspricht. Mir gefällt, dass dahinter Gottes guter 
Wille für uns steht. Wir Menschen werden ja zum Gu-
ten ermutigt.

„Seid mutig und stark!“ Das kann wie eine Über-
forderung klingen. Denn Menschen sind nicht immer 
mutig und stark. Ich denke, dass das Bibelwort nie-
mandem ein schlechtes Gewissen bereiten will, der 
gerade das Gefühl hat mutlos und schwach zu sein. 
Sondern wir können das Vertrauen darauf spüren, 
dass Gott uns Mut und Kraft geben will. Denn diesen 
Mut und diese Kraft müssen wir nicht unbedingt in 
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uns selbst finden, sondern wir können sie auch durch 
die Ermutigung und Bekräftigung von Gott erhalten. 
Wir sind ja nicht allein.

Zum zweiten Teil meines Bibelwortes „Alle eure 
Dinge lasst in der Liebe geschehen!“ denke ich: Wenn 
mich jemand um etwas bittet, dann mache ich es ger-
ne, weil es dem anderen wichtig ist und etwas bedeu-
tet. Ich finde es wichtig, dass man das, was man tut, 
auch „in der Liebe geschehen“ lässt. Das fällt nicht 
schwer, wenn etwas auch dem anderen Menschen 
wichtig ist und wenn man den anderen Menschen 
gern hat.

Etwas schwerer ist es, wenn sich Menschen ge-
geneinander stellen und aus Bosheit oder Neid han-
deln und nicht aus Liebe. Ich bin aber überzeugt, dass 
man das meiste miteinander besprechen könnte und 
dass vieles leicht zu klären wäre, wenn man nur mit-
einander redet. Dasselbe gilt auch, wenn es zum Bei-
spiel eine Meinungsverschiedenheit gibt: Da kann es 
passieren, dass man denkt: „Soll der andere denken 
und machen, was er will. Ich will aber nichts mehr 
mit ihm zu tun haben.“ Stattdessen könnte man ver-
suchen zu klären, was für den einen gut und wichtig 

wäre und was für den anderen gut und wichtig wäre, 
um dann gemeinsam zu überlegen, was für alle die 
beste Lösung wäre.

Aber um Dinge in der Liebe geschehen zu lassen, 
muss man erst selbst in der Liebe stark werden. Ich 
denke, ein Kleinkind lernt, was Liebe ist, wenn es viel 
Liebe bekommt. Ein Kleinkind erwidert diese Liebe 
anders als Jugendliche oder Erwachsene. Aber den-
noch beginnt das Kleinkind zu erleben, wie man lie-
ben kann und kann dann später als Jugendlicher oder 
Erwachsener auch selbst viel leichter lieben und Din-
ge in der Liebe geschehen lassen.

Ich denke, mit Gott ist es so ähnlich. Wir können 
spüren, dass er uns liebt – und dadurch können wir 
mit der Zeit auch selbst immer leichter lieben. Dazu 
ist es gut, wenn wir die Liebe Gottes entdecken: Wenn 
wir zum Beispiel Dinge erleben, die uns guttun und 
die uns bereichern, wenn wir Teil einer guten Ge-
meinschaft sind, dann können wir das so sehen, dass 
das ein Zeichen dafür ist, dass Gott uns liebt. Und die-
se Liebe, die wir selbst bekommen, können wir dann 
auch weitergeben.

Barnabás Orbán

Mein Dienst besteht daraus, offene Türen 
einzurennen

Im Gespräch mit Holger Manke

Wenn ein gemeinsamer Weg endet, gilt es Rückschau zu halten und zu resümieren. Ein Blick 
zurück auf ein Jahrzehnt, das von einem herzlichen Miteinander und einem reichhaltigen 
Gemeindeleben geprägt ist. Was Holger Manke am Ende seines Dienstes als deutscher Pfarrer 
in unserer Gemeinde – kurz vor seinem im Sommer bevorstehenden Abschied – bewegt, 
berichtet er uns im Christophoros.

Zehn Jahre Bekanntschaft, Freundschaft und Gemein-
schaft ergeben ein Gespräch, in dem wir uns so gut ken-
nen, dass wir bei jedem Gedanken von Dankbarkeit 
erfüllt sind. Danke zu sagen, gilt jetzt für so vieles. Ge-
meinschaft ist keine Selbstverständlichkeit!

Vielen Dank für diese lieben Worte gleich zu Be-
ginn unseres Gesprächs. Du weißt, für die erfahrene 
Gemeinschaft empfinden wir ebenfalls Dankbarkeit. 
Vor gut zehn Jahren hatte ich mich irgendwie darauf 

verlassen, dass Gott uns nach Sopron/Ödenburg 
führt. Das war verbunden mit der Hoffnung, dass wir 
in der Gemeinschaft hier Fuß fassen können und dass 
ich auch als Pfarrer so sein kann, wie ich bin. Das ist ja 
ein wichtiger Aspekt. Ich wollte keine Rolle spielen. 
Aber wenn man spürt, man versteht sich, empfindet 
dasselbe als wichtig, kann auch über dieselben Dinge 
lachen, ist füreinander da und Gott gibt seinen Segen, 
dann ist das ja eine Grundlage, auf der viel Gutes 
wachsen kann. Wenn man mir bei meinem Dienstbe-

Konfirmandenprüfung und Konfirmation
Der Prüfungsgottesdienst der deutschen Konfirmanden findet am  
Sonntag, 7. Mai 2023 um 9 Uhr im deutschen Gottesdienst statt.

Die Konfirmation der deutschen Konfirmanden ist drei Wochen später –  
am Pfingstsonntag, 28. Mai 2023 – und beginnt bereits um 8.45 Uhr.
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ginn gesagt hätte, wie sich die Dinge entwickeln, hätte 
ich es nicht geglaubt. Also: Von hier aus vielen Dank 
allen, die mir und uns Weggefährten wurden und be-
reit waren, ihre Gedanken, ihre Talente, ihre Persön-
lichkeit in die Gemeinschaft einzubringen. Der Segen 
ist dank Gottes Hilfe unerwartet reich ausgefallen.

Zehn so intensive Jahre! In deinem/eurem Leben eine 
Vertiefung, im Leben der Gemeinde eine Erweiterung 
und im Leben vieler Kinder und Jugendlicher eine Be-
gleitung. Ich möchte die Frage nicht auf Zahlen zuspit-
zen, aber diese sagen auch Einiges aus, Taufen, Konfir-
mationen, Freizeiten.

Diese zehn Jahre waren so intensiv, dass ich 
kaum glauben kann, dass all diese Momente in nur 
zehn Jahre passen. Es sind so unsagbar viele Momen-
te, die ich sammeln durfte und die im Herzen bleiben.

Dabei muss ich sagen, dass ich kein besonders 
großer Anhänger von Zahlen bin. Ich hatte immer die 
Meinung, dass sie nur bedingt aussagekräftig sind. 
Denn eine gelungene Veranstaltung mit drei Men-
schen, die alle drei Besucher mit geistlichem Gewinn 
verlassen, ist mir immer noch lieber als eine Veran-
staltung mit mehreren hundert Menschen, die die Be-
sucher geistlich unterernährt zurücklässt. Ich weiß 
nicht, wie viele Kasualien, Predigten, Gemeindegrup-

pen und Freizeiten ich gehalten habe. Ich hatte auch 
nie das Bedürfnis, mein eigener Statistiker zu werden. 
Ich wollte lieber gut machen, was mir anvertraut ist. 
Ich hatte immer den Anspruch, dass derjenige, der 
in die Kirche oder zu einer Gemeindeveranstaltung 
kommt, gerne kommen möge und bereichert wieder 
nach Hause zurückkehren soll.

Die Konfirmandenzahlen habe ich aber im Kopf: 
Es waren in zehn Jahren 95 deutsche Konfirmanden. 
Wir haben ja wahrgenommen, wie die Zahl der deut-
schen Konfirmanden über die Jahre zunahm. Und 
zugleich nahm auch die Zahl der ungarischen Kon-
firmanden zu. Heuer bereiten sich insgesamt 63 Ju-
gendliche auf die Konfirmation vor. Diese Zahlen hat-
ten wir vor zehn Jahren noch nicht. Aber auch diese 
Zahlen sagen noch nicht alles: Ich stehe bis heute 
dazu, was ich einst sagte: Für mich ist weniger rele-
vant, wie viele Konfirmanden ich habe, sondern eher 
schon interessiert es mich, wie viele frühere Konfir-
manden auch über Jahre hinweg den Kontakt zur Ge-
meinde halten. Diesbezüglich denke ich an jene kleine 
Tradition, die wir dieses Jahr zum dritten Mal veran-
staltet haben: an das fünfjährige Konfirmationsjubilä-
um. Es hat mich ehrlich berührt, dass die zwölf deut-
schen Konfirmanden von 2018 unlängst – im Februar 
– vollständig und fröhlich ihr erstes kleines Konfirma-
tionsjubiläum gefeiert haben.
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Die deutschen Konfirmanden von 2018 bei ihrem 5-jährigen  
Konfirmationsjubiläum

Doch wenn wir schon über die Konfirmanden 
sprechen: Für viele schloss sich die Konfirmandenzeit 
an die Treffen der Kindergruppe und die Kinderbibel-
wochen an. Auch das ist ein bedeutsamer Teil unseres 
Gemeindelebens! Etliche sind mit der Gemeinde auf-
gewachsen und groß geworden. Mit einigen hatte ich 
schon jahrelang Kontakt, als sie sich zur Konfirmati-
on anmeldeten. Ich denke, in gewisser Hinsicht waren 
die Konfirmandenstunden eine Fortsetzung der guten 
Gemeinschaft, die wir ohnehin schon gepflegt hatten.

Diese Zahlen bewirken auch viel Handfestes: während 
der letzten Jahre wurde unser so schönes Gemeinde-
haus noch viel, viel bunter und schöner. Hände …

Das Gemeindehaus hatten wir ja zu einer Zeit be-
ziehen können, als ich schon Pfarrer hier war. Und die 
großen weißen Flächen an der Wand waren durch-
aus inspirierend: Ich dachte mir, dass es doch gut 
ist, wenn junge Menschen bei der Gestaltung des Ge-
meindehauses „Hand anlegen“ können. Wenn sie auch 
nach Jahren noch sagen können: „Das da hab‘ ich ge-
malt!“ oder „Da ist mein Handabdruck!“, dann hilft das 
dabei, dass sie das Gemeindehaus als eine Art Zuhau-
se entdecken.

Die Lutherrose aus Krepp machte in der Kinder-
gruppe den Anfang. – Die Lutherdarstellung in Pop-
Art-Manier will Tradition und Moderne verbinden, 
so wie wir es ja auch in der Gemeinde leben. – Der 
„Fisch“ der Jugendgruppe soll zeigen: Auch wenn wir 
unterschiedlich sind, alle Platten sind ja recht unter-
schiedlich gestaltet, wird, wenn wir zusammenste-
hen, Christus sichtbar. – Das zweisprachige „Bibel-
wort-Mosaik“ mit den senkrechten und waagerechten 
Verbindungsbalken soll zeigen: Wir sind unterschied-

lich und so sprechen uns auch unterschiedliche Bi-
belworte besonders an, aber es ist doch eine Grund-
lage, die Heilige Schrift, die in uns Resonanz bewirkt. 
So stehen wir doch auf einer gemeinsamen Grund-
lage. – Und schließlich ist das „Konfirmationskreuz“ 
des Jahrgangs 2020 ein Blickfang: Handabdrücke und 
Bibelworte auf dem Kreuz. Dieses Kreuz spielte eine 
Rolle bei der Konfiprüfung dieser Gruppe, die unter 
dem Motto „Aufbrüche zum Kreuz“ stand.

Die Montage des Bibelwort-Mosaiks im Gemeindehaus.

Ich hatte während der letzten zehn Jahre übri-
gens immer den Eindruck, dass mein Dienst daraus 
besteht, offene Türen einzurennen. Am Beispiel die-
ser Kunstwerke kann man das auch festmachen. Da 
müssen ja auch Jugendliche da sein, die bereit sind 
kreativ zu werden. Aber nicht nur das: Da müssen 
Holzplatten geschnitten, grundiert und angebracht 
werden, zum Teil mit einem Gerüst in schwindeler-
regender Höhe. Die besten Ideen würden nichts nüt-
zen, wenn da nicht immer Menschen wären, die sa-
gen: „Gute Idee! Da mach‘ ich mit!“
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Wir erleben in deiner Person den Sämann. Wie du die Ju-
gendlichen betreust und wie du alle Generationen ver-
bindest. Wie du Gottes Wort vermittelst. Mein Bibelwort 
hier im Christophoros zum Beispiel bringt uns alle ein 
bisschen näher und ist eine tiefgründige Bereicherung.

Das Bild des Sämanns lebt in besonderer Wei-
se in mir, da mir – wie du weißt – Regionalbischöfin 
Dr. Dorothea Greiner in ihrer Predigt anlässlich mei-
ner Ordination die Geschichte vom Sämann ins Herz 
schrieb. Auch ich sehe uns da alle ein Stück weit in das 
Säen miteinbezogen. Ich habe mal zurückgeblättert 
und lese, was ich vor zehn Jahren, bei unserem ers-
ten Christophoros-Interview sagte: „Der Heilige Geist 
tut nicht nur durch mich Wunder, sondern durch uns 
alle. Und bei all dem ist und bleibt er natürlich unver-
fügbar. Ich wünsche uns, dass wir einer gemeinsa-
men Zeit entgegensehen, an der wir merken, dass der 
Heilige Geist auch weiterhin unter uns herrscht und 
Wunder tut, vielleicht manche, die wir erhoffen, und 
vielleicht andere, an die wir gar nicht dachten.“

Ich bleibe dabei: Der Heilige Geist wirkt durch 
uns alle. Es ist meine tiefe Überzeugung und ehrliche 
Erfahrung, dass wir im Glauben reicher sind, wenn 
nicht der Pfarrer allein geistliche Kompetenz ausle-
ben darf, sondern wenn auch die Gemeindeglieder 
von ihrem Glauben und ihrer Gotteserfahrung be-
richten können. Die Christophoros-Rubrik „Mein Bi-
belwort“ begann ich mit einer gewissen Unsicherheit. 
Ich fragte mich, wie viele Menschen bereit wären, mit 
ihrer Glaubensüberzeugung und mit ihren Gotteser-
lebnissen so in die Öffentlichkeit zu gehen. Dass es 
diese Rubrik bis heute ungebrochen gibt, liegt ja auch 
daran, dass Gemeindeglieder augenscheinlich bereit-
willig von sich und ihrem Glauben erzählen. Natür-
lich: Man erfährt doch manche Dinge über das Leben 
und die Geschichte des anderen, die man sonst kaum 
voneinander wüsste. Man nimmt nochmal ganz an-
ders Anteil aneinander und rückt enger zusammen.

Und wie Menschen zueinander kommen – auch 
über Generationengrenzen hinweg –, da gibt es so vie-
le Möglichkeiten wie Sand am Meer. Ich habe es auch 
immer begrüßt, wenn Jugendliche andere Gemeinde-
glieder interviewt haben und diese Gespräche dann 
erschienen sind. Ich habe mich immer gefreut, wenn 
erwachsene Gemeindeglieder die Konfirmanden 
sprachlich bei der Vorbereitung auf die Konfirman-
denprüfung begleitet haben oder die Jugendgruppe 
oder die Konfirmandengruppe bei ihren wöchentli-
chen Treffen besucht haben und man ins Gespräch 
kam. Und nicht zuletzt gehört das Miteinander im Got-
tesdienst und beim Kirchenkaffee auch zu diesen Mo-
menten des Miteinanders über Generationen hinweg. 

Und wie schön, wenn ein Gemeindeglied eine Konfir-
mandin bittet, ein Präsent nach Bad Wimpfen mitzu-
nehmen. Da wächst Gemeinde nicht erst zusammen, 
sondern da hat sich dieses Zusammenwachsen ja be-
reits vollzogen. Und den Jugendlichen bedeutet – wie 
ich vielfach gehört habe – jede Geste der Verbunden-
heit und der Wertschätzung seitens der erwachsenen 
Gemeindegliedern viel. Manch einer hat dadurch Mut 
gefasst, häufiger in den Gottesdiensten zu lesen.

Es ist ja gut und wichtig, wenn es Gruppen gibt, 
in denen einzelne Generationen auch ein Stück weit 
„unter sich“ sind, aber das „große Miteinander“ soll 
uns dennoch wichtig sein und bleiben.

Ein liebgewonnenes Bild: Mitwirkende Jugendliche im  
deutschen Gottesdienst ...

 ... im generationenverbindenden Miteinander in der Kirche.

Dass die zweisprachige Gemeinde, das deutsche Ge-
meindeleben so lebendig ist, ist wie ein Wunder durch 
den Heiligen Geist. Geschichte und Zukunft, hier und 
jetzt, Ausstrahlung, Impulse, Horizonte. Welche Erfah-
rung hat dir, euch persönlich die Zweisprachigkeit, die 
ja auch gepflegt werden muss, beschert?

Um zunächst auf das Erstgenannte einzugehen: 
Es haben sich Momente in mein Herz gebrannt, in de-
nen mir ältere muttersprachliche Gemeindeglieder 
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in die Augen sahen und sagten: „Wir haben gedacht, 
dass irgendwann, wenn wir gehen, auch das deut-
sche Gemeindeleben endet. Jetzt aber sehen wir so 
viele junge Menschen, die das deutsche Gemeindele-
ben fortführen können.“ Da sind die Menschen, die die 
Kriegswirren und die Vertreibung erlebt haben, einer-
seits und Jugendliche, die eifrig Deutsch lernen und 
im Gottesdienst mitwirken, andererseits gleicherma-
ßen in der Kirche versammelt: Also, diejenigen, die 
die jüngere Geschichte unserer Gemeinde mitgeprägt 
und miterlebt haben, und die, die ein Stück weit die 
Verheißung der Zukunft tragen, sind gemeinsam zum 
Gebet, zur Predigt und zum Abendmahl versammelt. 
Für mich hat der Blick auf die mehrere Generatio-
nen umfassende Gottesdienstgemeinde immer etwas 
– im wahrsten Sinne – Wunderbares in sich. Und der 
Blick derer, die nun doch nicht die Türen des deut-
schen Gottesdienstes hinter sich zusperren müssen, 
sondern den Schatz des deutschen Gemeindelebens 
mit jüngeren Generationen teilen dürfen, spiegelt für 
mich das Wunder wider, das wir gemeinsam erleben.

Generationen unserer Gemeinde: Man kennt sich – und hält 
Kontakt.

Und die Zweisprachigkeit ist heute – was an 
sich schon ein Wunder ist – weithin eine ganz gro-
ße Selbstverständlichkeit in der Gemeinde. Dass wir 
eine zweisprachige Familie sind, fügt sich da nur ins 
Bild. Es ist keine Besonderheit, sondern wir teilen 
diese Zweisprachigkeit mit ganz vielen Menschen 
und Familien unserer Gemeinde und unserer Stadt. 
Das mag ein Grund dafür sein, dass ich die Zweispra-
chigkeit unserer Familie in den letzten zehn Jahren 
nie als etwas Hervorstechendes erlebt habe. Grund-
sätzlich aber noch so viel: Eine Sprachwelt zeugt im-
mer auch von der Mentalität, vom Denken, von der 
Kultur eines Sprachraums. Mehrsprachigkeit bedeu-
tet folglich gleich in mehrfacher Hinsicht eine Hori-
zonterweiterung.

Die Gemeinschaft, unser Glaube verbindet uns über 
Grenzen hinweg. Die Gemeinden aus Bad Wimpfen und 
auch Seinäjoki sind liebe Gäste bei uns. Die Jugendli-
chen erfahren gegenseitig viel über einander bei unse-
ren Treffen.

Ich hatte in meiner Jugendzeit in Nürnberg-St. 
Sebald einen sicheren „Heimathafen“, von dem aus ich 
die Partnerschaft mit der Budapester Burggemeinde 
leidenschaftlich und mit großem Engagement pfleg-
te. Diese Erfahrungen, die meine Wurzeln und meine 
Flügel gleichermaßen gestärkt haben, waren prägend: 
Ich kam in ein mir damals noch relativ fremdes Land 
erstmals nicht als Tourist, sondern ich wurde von Be-
ginn an mindestens wie ein langjähriger Freund, eher 
jedoch wie ein liebes Familienmitglied aufgenommen. 
Ich denke, eine solche Erfahrung ist immer wertvoll, 
aber in der Jugendzeit, in der sich die Persönlichkeit, 
das Welt- und Gottesbild noch ausbilden, ist ein sol-
ches Erleben ein ganz besonderer Schatz. Ich vermu-
te, dass ich ohne diese Gemeindepartnerschaft weder 
je nach Ungarn gekommen wäre, noch Pfarrer gewor-
den wäre.

Fortan habe ich Partnerschaften immer gern ge-
pflegt. Es war mir ein Herzensanliegen, das, was ich 
erfahren durfte, auch weiterzugeben. Und ich den-
ke, das ist wirklich Zweierlei: Einerseits jungen Men-
schen das Gefühl erlebbar zu machen: „Das hier ist 
deine Gemeinde. Hier bist du zuhause. Hier ist dein 
Ort.“ Und dann: „Und nun zieh in die Welt, mache Er-
fahrungen, schließe Freundschaften – und lerne dich 
auch selbst in der Ferne besser kennen und finde in 
der Ferne ein Stück weit Heimat.“

Ich bin sehr froh, dass viele unserer Jugendli-
chen mit Bad Wimpfen und Seinäjoki ähnliche Erfah-
rungen sammeln konnten und können. Wenn wir un-
seren Glauben so leben, dass er Grenzen überwindet 
und Menschen zusammenführt, bekommen wir eine 
Ahnung davon, was „weltweite Kirche Jesu Christi“ 
meint. Und solche Erfahrungen schützen uns vor ei-
nem provinzialistischen Kirchturmdenken.

Davor sind wir aber in unserer konkreten Si-
tuation ohnehin ein Stück weit bewahrt: Wie viele 
Menschen gibt es auf der ganzen Welt, die von hier 
stammen und im Laufe der Jahrzehnte in anderen eu-
ropäischen Ländern oder auf anderen Erdteilen hei-
misch wurden. Manche von ihnen können nicht mehr 
nach Sopron reisen, sind aber mit uns im Gebet ver-
bunden – und wir mit ihnen. Und ausgerechnet die 
Online-Gottesdienste in der Covidzeit haben es ihnen 
ermöglicht, wieder Gottesdienste in unserer Kirche 
mitfeiern zu können. Auch scheinbar „abgeriegelte“ 
Situationen tragen die Chance neuer Weiten in sich.
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Es gab Höhepunkte in den vergangenen zehn Jahren, 
das Luther-Jubiläumsjahr, in der Gemeinde „Luthers 
Leben“. Hat das Kreise gezogen?

Es gab viele Momente mit „Highlight-Charak-
ter“. Über unser Schauspiel „Luthers Leben“ wurde 
am 31. Oktober 2017 – also am 500. Jahrestag der Re-
formation – sogar landesweit im Fernsehen berich-
tet. Wenn ich aber an dieses Schauspiel zurückdenke, 
dann kommt mir weniger die große Resonanz in den 
Sinn, als das Miteinander dieser Gruppe. Ich weiß, 
dass dieses Theaterstück so kompliziert war, dass ich 
selbst den Überblick verloren hatte, wer wann von wo 
kommen muss, was sagen muss, sich wann umziehen 
muss – denn es gab ja einige, die mehrere Rollen spiel-
ten – und wer wem das Mikrofon weitergeben muss. 
Ich habe einfach nur gestaunt, wie problemlos jeder 
wusste, was er zu tun hatte. Und das alles in einer so 
herrlich unbeschwerten Probenatmosphäre. Was ha-
ben wir bei kleineren Missgeschicken bei den Proben 
gemeinsam gelacht! Es wusste ja ohnehin jeder von 
jedem, dass er sich auf den anderen verlassen kann 
– und wir haben das Miteinander einfach genossen. 
Ich dachte mir damals: Der ganze Aufwand hätte sich 
alleine für die Proben schon gelohnt. Dass wir dieses 
Stück noch zur Aufführung brachten, war eigentliche 
nur eine Zugabe.

Um etwas allgemeiner zu werden: Ich habe das 
Gefühl, dass praktisch alles, was wir tun gewisserma-
ßen Selbstzweck ist. Wir halten Jugendwochenenden, 
weil wir diese Gemeinschaft genießen und die hei-
teren und auch besinnlicheren Register der Gemein-
schaft erleben möchten. Niemand denkt in diesem 
Augenblick daran, dass ein solcher Moment Kreise 
ziehen könnte.

Dass manches dann aber Kreise zieht, ist nicht 
zu verhindern. Ich denke zurück an manche Momente 
mit Konfirmanden oder Mitgliedern der Jugendgrup-
pe, von denen ich erst viel später verstand, dass sich 
genau darauf über Jahre Gemeinde bauen lässt.

Negative Ereignisse, wie geschlossene Kirchentore 
während der Pandemie hast du zu positiven Erlebnis-
sen verwandelt. Gab es seitens der Gemeinde, insbeson-
dere der Jugendlichen Resonanz?

An jenen Gottesdienst am 15. März 2020 denke 
ich noch manchmal zurück. Was für eine absurde Si-
tuation, dass wir wussten: Dies ist der letzte Gottes-
dienst, den wir gemeinsam in der Kirche feiern – und 
dann geht’s für unbestimmte Zeit in den Lockdown. Ich 
sehe mich noch auf der Kanzel stehen und mich da, wo 
normalerweise zu bevorstehenden Veranstaltungen 

eingeladen wird, sagen: „Heute kann ich leider nichts 
sagen, wozu ich in nächster Zeit einladen könnte.“

Was macht man da? Natürlich irgendwas Digi-
tales. Ich erinnere mich an Jugendgruppen und Kon-
fistunden in Videoschaltungen. Letztere wurden auf 
den Freitag Abend und ins Internet verlegt – und ich 
dachte mir, das wird wohl kaum funktionieren: Denn 
die Schüler saßen ja schon die ganze Woche wegen 
des Online-Unterrichts vor dem Monitor: Was um al-
les in der Welt soll sie dazu bewegen, sich auch noch 
am Freitag online zur Konfistunde treffen zu wollen? 
– Ich habe da aber die Rechnung ohne unsere Jugend-
lichen gemacht, die schon aus einem wirklich beson-
deren Holz sind. Die Konfistunden dauerten dann gut 
und gerne zwei Stunden … Nicht weil ich überzogen 
hätte, sondern weil sich niemand aus der Videokonfe-
renz abmelden wollte, und so blieb man beieinander. 
Es musste ja auch keiner dringend nach Hause – es 
waren ja eh schon alle von Zuhause aus zugeschaltet.

Und in der Zeit, als man das wieder wagen konn-
te, haben wir über zwei bis drei Drehtage hinweg die 
Online-Gottesdienste in der Kirche gedreht. Ich habe 
mich – außer bei Geschwistern – immer einzeln mit 
den Mitwirkenden in der Kirche getroffen. Das waren 
manchmal 30 bis 45 Minuten Drehzeit pro Person, 
auch wenn es dann effektiv im fertigen Gottesdienst-
video nur einige Momente waren. Es dauert halt, bis 
Licht und Ton passen. Ich bin ja auch kein Profifilmer. 
Aber ich dachte damals, dass diejenigen, die am Don-
nerstag Nachmittag ihr Gebet für den Sonntagsgot-
tesdienst aufgenommen haben – in dem besonderen 
Charme einer menschenleeren Kirchen – diese Ein-
drücke sicher im Herzen behalten. So etwas vergisst 
man nicht. Manch einer wird wohl noch nach Jahr-
zehnten in die Kirche kommen und sich erinnern: 
„Hier stand ich, als wir in Covid-Zeiten Gottesdiens-
te gedreht haben!“ Aber was nützt ein Online-Gottes-
dienst, wenn man kein Internet hat? Da haben wir 
manche Predigt in Briefkästen geworfen. Und manch 
ein Gemeindeglied hat den Gottesdienst am Telefon 
anderen Gemeindegliedern abgespielt, die kein Inter-
net haben. Da haben die Gemeindeglieder brilliert, in-
dem sie Wege suchten und fanden, das Wort Gottes 
weiterzugeben.

Was noch ein Ertrag der Covid-Zeit ist, ist das 
Buch unserer Jugendgruppe. Irgendwie war der Ge-
danke im Hintergrund: Wenn wir uns schon nicht 
treffen können, dann kann man ja mal in die Tiefe ge-
hen: Welche Erinnerungen haben wir an besondere 
Momente in der Jugendgruppe und in der Gemein-
de? Was bedeutet uns das? Wie gut wäre es, all die-
se Dinge niederzuschreiben und etwas zu haben, was 
sozusagen eine gemeinsame Schatztruhe an Erinne-
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rungen, Gedanken, Gemeindemomenten und Glau-
bensüberzeugungen ist. Ich glaube, dieses Buch wird 
auch nach Jahrzehnten nichts von seinem Wert für 
unsere – heutigen – Jugendlichen verlieren.

Ich denke, wir hatten in der Gemeinde das Glück, 
dass wir mit vereinten Kräften Momente gesammelt 
haben, die für sich einen Reichtum darstellen und die 
uns damals – aber auch über die Pandemie hinaus – 
gestärkt haben. Für mich war es jedenfalls eine tra-
gende Erfahrung, die Gemeinde auch in der Pandemie 
so engagiert zu erleben.

Wenn in der Welt Krieg geführt wird, brauchen wir alle 
Stärkung im Glauben, in der Hoffnung auf das Gute. Mit 
Paul Gerhardt singen wir gerne, … dass ich dir werd ein 
guter Baum, und lass mich Wurzel treiben. Wenn die 
Jugendlichen Halt im Glauben finden und einander lie-
bevoll begegnen, dann ist das doch das Ja zum Leben. 
Über dieses Ja konntest du, kannst du dich fast hundert-
prozentig freuen, stimmt es?

Buntes Treiben im Hof: Ein kleines Sommerfest der Jugend- 
gruppe vor einigen Jahren.

Stärkung im Glauben, Hoffnung auf das Gute. 
Das ist so grundlegend. Denn was wäre unser Leben, 
wenn wir das nicht hätten! Aber Glaube und Hoffnung 
sind letztlich doch Themen des eigenen Fühlens. Man 
kann äußerlich alles haben, was man braucht und 
wünscht, und doch hoffnungslos sein. Oder man kann 
manchen Mangel haben, aber sich doch getragen füh-
len. Glaube und Hoffnung sind letztlich Dinge, die 
man nur weitergeben kann, wenn man sie lebt. Und 
ich denke, man kann sie am besten in einer Gemein-
schaft empfangen, die einfach offen und interessiert 
ist und die den anderen so wertschätzt, wie er ist. Der 
Satz „Du bist gut so, wie du bist“ ist, denke ich, in un-
serer Jugendgruppe fast nie gefallen. Aber zu spüren 
war er immer. Eben weil man übereinander nicht die 
Nase rümpft und sich nicht über den anderen lustig 
macht, sondern weil jeder den anderen annimmt. Ich 
denke, in so einem Klima können Wurzeln besonders 
gut treiben. Nach meinem Empfinden ist diese Hal-
tung dem anderen gegenüber sowohl in der Jugend-
gruppe als auch in unserem gemeindlichen Miteinan-
der spürbar. Worüber ich mich besonders freue, ist, 
dass ich Zeuge dessen sein durfte.

„Die legendäre 12c“ von einst: Die damalige Religionsgruppe 
war oft geschlossen im Gemeindeleben anzutreffen.

Singen und musizieren, das ist fester Teil der Gottes-
dienste. Da gibt es eine Entfaltung, die einen nur stau-
nen lässt. Und das fast jeden Sonntag! Und dann kommt 
im November ein Brief an alle Mitglieder der deutschen 
Gemeinde: der Adventsbrief, mit der Hand adressiert. 
Wie kam die Idee?

Dass Gemeindeglieder in den Gottesdiensten 
musizieren könnten, war übrigens nicht meine Idee. 
Luca Horváth sagte mir einst – vor vielen Jahren –, 
dass sie Geige lernt. Wenn ich will, könne sie die Geige 
ja mal zur Kindergruppe mitbringen und dort spielen 
– oder auch mal im Gottesdienst. Ich habe eigentlich 
nichts weiter getan, als zu sagen: „Ja klar, gerne – und: 
danke!“ Da waren zunächst der Kibiwo-Gottesdienst 
und der Heiligabend-Gottesdienst, dann auch bald 
der Ostergottesdienst besondere Momente mit musi-
kalischer Beteiligung. Andere schlossen sich an – und 
sie tun‘s bis heute sichtlich gern. Also wenn musikali-
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sche Gemeindeglieder gerne im Gottesdienst spielen 
und ja auch Anteil an der Verkündigung haben, und es 
der Gemeinde etwas bedeutet, dann ist das ja etwas 
Wunderbares.

Zum Adventsbrief: Die Idee kam in der Advents-
zeit 2013. Ich war damals seit einem Dreivierteljahr 
hier. Ich wusste, dass es der Gemeinde einerseits 
nicht leicht gefallen war, meinen Vorgänger Pfarrer 
Dr. Volker Menke zu verabschieden. Umso mehr hat 
es mich berührt, dass ich beizeiten gespürt habe, dass 
man durchaus auch bereit ist, mich ins Herz zu schlie-
ßen. Ich habe schon in den ersten Monaten vieles erle-
ben dürfen, wofür ich einfach mal danke sagen wollte. 
Also lag der Gedanke nahe: einige vorweihnachtliche 
Gedanken und ein Dankeschön an alle, die mit dem 
deutschsprachigen Gemeindeleben verbunden sind.

Dass sie von Hand adressiert waren, liegt an mei-
ner Sturköpfigkeit. Ich wusste wohl, dass man heut-
zutage auch Adressetiketten bedrucken kann. Aber 
ich wollte den Adventsbrief persönlich halten – aber 
ein Rundbrief ist, auch bei einem persönlichen Ton-
fall, immer noch ein Rundbrief. Ich dachte mir, dass 
ich dann wenigstens jeden Briefumschlag selbst per 
Hand adressiere. Das gibt diesem Brief dann doch 
eine persönlichere Note.

Bei der Probe zum Krippenspiel vor einigen Jahren

Es gibt in der Gemeinde immer etwas, worauf wir uns 
freuen können. Advent, Weihnachten, Ostern – hier fällt 
mir das Lied von Kaláka ein. In der ersten Dezember-
woche gibt es einen fixen Punkt, worauf wir uns schon 
viel-viel früher vorbereiten, Jung und Alt. Das ist bereits 
eine Institution geworden. Oder viel mehr?

Ich habe die gemeinsamen Kirchenfeste mit der 
Gemeinde immer genossen – aber eigentlich war für 
mich jeder einzelne Gottesdienst ein Fest. Beim er-
wähnten Fixpunkt in der ersten Dezemberwoche 

denkst du natürlich an den Musikalischen Advent. 
Diese Veranstaltung ist nicht am Reißbrett entstan-
den, sondern zeigt exemplarisch unser Miteinander. 
Anfang Dezember 2013 lud ich erstmals – damals im 
Rahmen des Gemeindenachmittags und noch im al-
ten Gemeindesaal – zum „Musikalischen Advent“ ein. 
Ich war der einzige Mitwirkende: Ich trug ein paar 
adventliche Texte vor und begleitete den Gesang der 
wenigen Anwesenden selbst am Klavier. Das war eine 
sehr nette, aber überschaubare Runde, die wohlwol-
lend versuchte, meinem amateurhaften Klavierspiel 
zum Trotz zu singen. Mit der Zeit wurde die Zahl der 
Mitwirkenden und des Publikums immer größer, weil 
immer mehr Gemeindegruppen und „Solokünstler“ – 
sei es instrumental, sei es gesanglich, sei es mit Text-
vorträgen – den Abend mitgestalteten. Und mit Lilla 
Brandt, Oskar Aizenpreisz, Elmira Bali, Hanna Józsa 
und Elzi Illés hatte ich sensationelle Co-Moderatoren. 
Es hat immer Spaß gemacht, sich die Bälle zuzuwer-
fen – und sich auch in den Moderationen manchmal 
selbst nicht allzu ernst zu nehmen.

Der „Musikalische Advent“ wurde zur Institution des Gemein-
delebens.

Ich muss sagen: Es ist schon erstaunlich, wenn 
wir – ohne dass jemand mehr als zwei Lieder beitra-
gen würde – aus eigenen Kräften ein abwechslungs-
reiches Programm von knapp drei Stunden auf die 
Beine stellen.

Eine meiner liebsten Erinnerungen: Ich erkundig-
te mich bei einer Dame aus der Gemeinde, ob sie sich 
vorstellen könnte, wieder beim Musikalischen Advent 
mitzumachen. Sie sagte sofort zu. Ich erwiderte, dass 
ich ja noch gar nicht den Termin gesagt hätte. Darauf 
entgegnete sie: „Egal wann das stattfindet, ich bin auf 
jeden Fall dabei. Und ich weiß auch schon, was ich ma-
che – für den Fall, dass Sie mich wieder fragen.“ Ich 
denke, diese Einstellung charakterisiert nicht nur sie, 
sondern alle Gemeindeglieder, mit denen ich zu tun ha-
ben durfte und darf. Und im Grunde ist es diese fröhli-
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che Bereitschaft, sich einzubringen, die auch den Musi-
kalischen Advent zu dem gemacht hat, was er ist.

Die Ordnung des Kirchenjahres, die Stabilität, die wir 
erfahren durften, weist über Jahre hinaus. Pfarrer, 
Pfarrerin, Lektorin, Pfarrer aus der Nähe von Sopron, 
Neujahrsgottesdienst, Vertretungen im Sommer, das 
war und ist Dienst im wahrsten Sinne. Worauf blickst 
du gerne zurück?

Einmal habe ich bei einer letzten Wochenpredigt 
vor meinem Sommerurlaub gesagt, dass ich überlege, 
meinen Sommerurlaub abzusagen und stattdessen 
hier zu bleiben. Nach dieser Ankündigung blieb vie-
len erstaunt der Mund offen stehen. Ich erklärte dann: 
„Ich habe gesehen, wer in den nächsten Wochen Got-
tesdienste und Wochenpredigten halten wird. Vie-
le hervorragende Kollegen und Freunde unserer Ge-
meinde. Ich möchte mir das eigentlich nicht entgehen 
lassen.“ Natürlich fuhren wir in den Urlaub – und ich 
freue mich, dass allen voran Gertraud Winter, aber 
mit ihr auch viele liebe Freunde aus dem Burgenland 
immer gerne Gottesdienste übernommen haben.

Und meine Frau Eszter hatte ja nicht nur unter 
dem Jahr immer wieder Dienste übernommen, son-
dern hatte ein Abonnement auf den Neujahrstag und 
auf die Predigt über die Jahreslosung. Sie ist ein ganz 
anderer Predigertyp als ich, auch ist ihr „Weg zur fer-
tigen Predigt“ ein anderer – und eben dadurch spannt 
sich ein größeres Spektrum für die Gemeinde:

Die von dir angesprochene Stabilität und die 
Vielfalt an teils kreativen und manchmal auch über-
raschenden Zugängen zu einem Predigttext – Stich-
wort: „So hab ich diese Bibelgeschichte noch nie ge-

sehen!“ – schließen sich nicht aus. Mich hat es immer 
mit Freude erfüllt, wenn spürbar wurde, welche Kraft 
und welche Relevanz auch heute in jenen alten bibli-
schen Texten stecken – und dass Gottes Wort wirklich 
spürbar lebendig ist und wirkt.

Mit einem lachenden und weinenden Auge … , das sind 
anscheinend geflügelte Worte in der Ödenburger Ge-
meinde. Wehmut überkommt uns, denn scheiden tut 
weh. Wir hoffen aber, dass wir Mut und Kraft zum Auf-
bruch bekommen und den neuen Wegen vertrauen.

Ja, Wehmut kommt auch über uns. Das kann ich 
nicht verheimlichen. Aber ich will auch jetzt nicht 
die Rechnung ohne Gott machen. Er wird, und da bin 
ich ganz gewiss, die Gemeinde weiterhin tragen und 
segnen. Er möge zur rechten Zeit die nötige Menge 
an Mut und Kraft geben – der Gemeinde ebenso wie 
auch uns. Und ich will ab Sommer ein guter ehemali-
ger Soproner Pfarrer sein. Meine Vorgänger haben es 
ja allesamt gezeigt, wie man den guten Kontakt nicht 
abreißen lässt – und sich aber doch nicht ins Tagesge-
schehen einmischt.

Übrigens: Die Kirchenvorsteher aus Ebern und 
Jesserndorf, dort werde ich ja meinen Dienst im Som-
mer beginnen, hatten, nachdem feststand, dass ich 
ihr Pfarrer sein werde, als erstes ein Gebet für die So-
proner Kirchengemeinde gesprochen. Das hat mich 
sehr berührt. In dem Moment, als ihr neuer Pfarrer 
feststand, dachten sie als erstes an die Gemeinde, die 
bald ihren Pfarrer verabschieden muss. Für mich per-
sönlich ist ein solches Gebet auch ein besonderer Mo-
ment des Eins-Seins im Glauben.

Katalin Hirschler
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Egyházmegyei hittanverseny
Több év kihagyás után március 11-én újra tart-

hattunk egyházmegyei hittanversenyt. Megtelt a Lí-
ceum díszterme: a soproni és környékbeli evan-
gélikus, állami és katolikus iskolák evangélikus 
hittanosain kívül a beledi, a rábaszentandrási és a 
nemeskér-szakonyi gyülekezetből is érkeztek gyere-
kek. Áhítat és a feladatok megoldása után bábelőa-
dásban, fajátékokkal való ismerkedésben és finom 
ebédben is részünk lehetett. A négy korosztály közül 
háromban gyülekezetünk egy-egy csapata végzett az 
első helyen, így továbbjutott az országos fordulóra. 
Az egyházi iskolába járókat külön pontozták, abban 
a kategóriában Hunyadi iskolánk két csapata az or-
szágos döntőt is megnyerte március 25-én.

Dr. Tóth Károly

Húsvéti készülődés
Keresd a párokat! 

Nagyhét eseményeinek képeit kösd össze Jézus mondataival!

Engedjétek hozzám jönni...
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Hozzád száll az énekem… 
Van egy kedves ének, amit hittantáborban gyak-

ran énekelünk. Ez a címe: Hozzád száll az énekem… 
Ha van kedved, szüleiddel együtt keresd meg a YouTu-
be-on és hallgassátok meg!

Hozzád száll az énekem, olyan jó Téged dicsérni!
Bűnös volt az életem, de Te eljöttél, 
hogy megments engem!
A mennyből jöttél közénk, hogy út legyél,
feláldoztad magad a bűnömért!
A Golgotán meghaltál, 
harmadnap feltámadtál, uralkodsz mindörökké!

Jézus önmagát adta oda Érted! Engedte, hogy ke-
resztre feszítsék, mert szeret Téged! Csendesedj el, 
gondold végig, milyen bűneidért halt meg Jézus, mi-
lyen terhedet, gondodat szeretnéd átadni Neki? A Bib-
liában ezt olvassuk: „A mi betegségeinket viselte, a mi 
fájdalmainkat hordozta. A mi vétkeink miatt kapott 
sebeket, bűneink miatt törték össze. Ő bűnhődött, 
hogy nekünk békességünk legyen.” (Ézsaiás 53,4–5)

Színezd ki a képet! A kereszten lévő formákba 
beleírhatod bűneidet, terheidet! Szegezd oda, add át 
Jézusnak! Miközben a képet színezed, imádkozhatsz 
vagy énekelhetsz is!
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Húsvéti örömhír – kézműves ötlet
Csak néhány dologra lesz szükséged az alkotáshoz: fehér lap, színes ceruzák, papírtányér, miltonkapocs, ragasztó.

Tervezett programok

Csoportjaink alkalmai
• bibliaóra minden szerdán 18 órakor a klubszobában
• ifi–Jugendgruppe csütörtökönként és pénteken-
ként felváltva 18 órakor az ifiteremben
• női imaóra április 5-én 19-én, május 3-án és 17-én, 
szerdán 19 órakor a klubszobában
• nőslénykör (férfi beszélgetőkör) április 17-én és 
május 8-án, hétfőn 20 órakor a lelkészi hivatalban

• Glaubensgesprächskreis április 14-én, május 5-én 
(!) és 26-án, pénteken 15.30-kor a lelkészi hivatalban
• Kirchenkaffee április 16-én és május 21-én, vasár-
nap 10 órakor a kisteremben
• baba-mama kör április 19-én, május 3-án és 17-én, 
szerdán 10 órakor a klubszobában (kapcsolat: bmk-
sopron@gmail.com)

Őri Katalin
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• gyerek-istentiszteleti teaház április 23-án és má-
jus 14-én, vasárnap, a gyerek-istentisztelet után a kis-
teremben
• Fifi (fiatal ifi) május 13-án, szombaton 9.30-kor a 
klubszobában

• bábcsoport április 15-én és május 20-án, szomba-
ton 10 órakor a klubszobában
• Kindergruppe április 12-én, 26-án, május 10-én és 
24-én, szerdán 16.30-kor a klubszobában

Egyéb programok
Áprilistól újra a szokott rend szerint tartjuk a vasár-
nap délutáni istentiszteleteket: a hónap 1. vasárnap-
ján 16 órakor a kórházkápolnában, a hónap 2. és 4. va-
sárnapján 16 órakor Fertőszentmiklóson.
Április 15-én, szombaton 8 és 12 óra között jóté-
konysági ruhavásárt tartunk a nagyteremben.
Április 16-án, vasárnap szupplikáció lesz gyüleke-
zetünkben, az aznapi felnőtt-istentiszteleteken igét 
hirdet Angyal–Cseke Csaba teológushallgató.
Április 22-én, szombaton 15 órakor a nemeskéri 
templomban iktatják be tisztségébe Gömbös Tamást, 
a nemeskér-szakonyi egyházközség megválasztott 
lelkészét.
Május 7-én, vasárnap 9 órakor a német istentisztelet 
keretében tartjuk a német konfirmandusok vizsgáját.
Május 12. péntek és 14. vasárnap között ifjúsági 
hétvégét tartunk Balatonszárszón.
Május 14-én, vasárnap 14 órakor megemlékezést 
tartanak a vadosfai templomban Telekesi Török Ist-

ván temetésének háromszázadik évfordulóján, igét 
hirdet Szemerei János püspök, előadást tart Harma-
ti Béla László, az Evangélikus Országos Múzeum ve-
zetője.
Május 18-án, csütörtökön, mennybemenetel ünne-
pén 18 órakor a templomban A megváltott fiú című 
színdarabot adják elő a magyar konfirmandusok.
Május 21-én, vasárnap a 10 órakor kezdődő istentisz-
telet keretében konfirmációi jubileumot tartunk, hív-
juk az 1963, 1973 és 1998 években konfirmáltakat.
Május 21-én, vasárnap egyházkerületi artikuláris 
napot tartanak Celldömölkön.
Május 28-án, pünkösdvasárnap két istentisztele-
ten tartjuk a konfirmációt, 8.45-kor német nyelven, 
10.30-kor magyar nyelven.
Május 29-én pünkösdhétfőn a 10 órakor kezdődő 
istentisztelethez csatlakozóan a templom előterében 
megemlékezünk a világháborús hősökről és áldoza-
tokról.

Május 8-án, 9-én és 10-én, 
hétfőn, kedden és szerdán 18 órakor 

evangelizációs sorozatot tartunk a nagyteremben 
„Mit jelent számunkra Jézus feltámadása?” 

címmel. 
A három alkalom témája: 

Elmegyek halászni. Szeretsz-e engem? Te kövess engem! 
Igét hirdet Baranyayné Rohn Erzsébet  

és Baranyay Csaba kőszegi lelkész, 
valamint Baranyay Bence répcelaki lelkész.
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A Hunyadi János Evangélikus Óvodában a 2023/24-
es nevelési évre április 17. és 24. között az intéz-
mény honlapjáról (hunyadi.sopron.hu) elérhető  
felületen lehet regisztrálni. Április 25. és 27. között 
tartják a személyes adategyeztetést  és beiratkozást

Óvodai beiratkozás

amelyhez előzetes időpontfoglalás szükséges. Szeretettel hívják azokat az evangélikus 
gyermekeket, akik idén augusztus 31-éig betöltik a 3. életévüket. 

Evangélikus hitoktatás

hitoktatas.evangelikus.hu

természetesen
EVANGÉLIKUS

hit- és erkölcstan

A következő hetekben lehet jelentkezni evangélikus hittanra a 2023/24-
es tanévre! Órarend szerinti evangélikus hittanórákat tartunk az egyhá-
zi és állami iskolákban egyaránt. A szeptemberben iskolát kezdő gye-
rekek hitoktatásáról az iskolai beiratkozáskor (április közepén) kell 
nyilatkozniuk a szülőknek, a felsőbbévesek évenként válthatnak cso-
portot, szüleik május 20-áig nyilatkozhatnak erről az iskolákban. Az 
evangélikus hitoktatásban részt vehetnek meg nem keresztelt vagy más 
felekezet templomában keresztelt diákok is, mindenkit szívesen látunk 
hittancsoportjainkban! További információ: 
https://hitoktatas.lutheran.hu/tajekoztato-gyik/index.html

A híres Narnia regénysorozat második ré-
szében a négy testvér különleges világba érke-
zik egy ruhásszekrény ajtaján át. Sok kalandon 
mennek keresztül, sokat tanulnak magukról, 
egymásról, jóról, rosszról. 

Gyere velünk Te is, menjünk együtt az 
oroszlán nyomában! 

Időpont: 2023. július 16-22. Helyszín: 
Rábcakapi, Evangélikus Ifjúsági Központ. 
Korosztály: 9–16 év. További információ  
         hamarosan!              Őri Katalin

   Az oroszlán nyomában – 
   Nyári tábor Rábcakapin

Holger Manke német lelkész nyártól a bajorországi 
Ebernben folytatja szolgálatát. Gyülekezetünktől több mint 
tíz év után június 25-én, vasárnap 14 órakor istentisztelet ke-
retében búcsúzik el, az alkalmat szeretetvendégség követi.

http://hunyadi.sopron.hu/
https://hitoktatas.lutheran.hu/tajekoztato-gyik/index.html
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Jelentkezési felület:

Korosztály: 1-8. évfolyam
Tábordíj: 15.000 forint

Jelentkezési határidő: május 31.

Kapcsolattartás: 
hittantabor2023@gmail.com
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Istentiszteleti szolgálati beosztás
2023. húsvét – pünkösd

április 6. (nagycsütörtök) 
 9.30  gyerek-istentisztelet: Matus Klára Krisztina
 17.00  német (úrvacsorás): Holger Manke
 18.00  magyar (úrvacsorás): Pelikán András
április 7. (nagypéntek)
 8.00  magyar (úrvacsorás): Dr. Tóth Károly
 9.00  német (úrvacsorás ): Holger Manke
 10.00 magyar (úrvacsorás): Dr. Tóth Károly
 18.00  magyar (passióolvasással és csatlakozó 
  úrvacsorával): Pelikán András
április 8. (nagyszombat)
 14.00  német a temetőkápolnában: Holger Manke
 15.00  magyar a temetőkápolnában: Dr. Tóth Károly

április 9. (húsvétvasárnap)
 5.30  magyar (úrvacsorás): Pelikán András
 8.00  magyar (úrvacsorás, áldozati gyűjtéssel):  
  Pelikán András
 9.00  német (úrvacsorás, áldozati gyűjtéssel):  
  Holger Manke
 10.00  magyar (úrvacsorás, áldozati gyűjtéssel):  
  Pelikán András
 15.00  Balf: (úrvacsorás): Pelikán András
 16.15  Fertőszentmiklós (úrvacsorás): 
  Pelikán András
április 10. (húsvéthétfő)
 8.00  magyar (úrvacsorás): Dr. Tóth Károly
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Christophoros
A Soproni Evangélikus Egyházközség újságja, nyomtatva 360 példányban.

Várható következő megjelenés: 2023. pünkösd, Felelős kiadó: Dr. Tóth Károly
9400 Sopron, Színház utca 27. e-mail: sopron@lutheran.hu, web: https://sopron.lutheran.hu

tel: 99/523-002 számlaszám: 11737083-20006895

Minden vasárnap és az egyházi ünnepek első napján 15 órakor istentiszteletet tartunk  
a Fabricius szeretetotthon kápolnájában.

A 10 órakor kezdődő magyar nyelvű istentisztelet minden vasárnap csatlakozó úrvacsorás. 

 9.00  német: Holger Manke
 10.00  magyar (csatlakozó úrvacsorás): Dr. Tóth Károly
április 13. 
 17.00  Wochenpredigt: Frank Lissy-Honegger
április 16. (húsvét utáni 1. (Quasi modo geniti) vasárnap) 
 8.00  magyar (szupplikáció): Angyal–Cseke Csaba  
  teológushallgató
 9.00  német (szupplikáció): 
  Angyal–Cseke Csaba teológushallgató
 9.00  gyerek-istentisztelet: Pelikán András
 10.00  magyar (személyes áldással, szupplikáció):  
  Angyal–Cseke Csaba teológushallgató
 15.00  Balf: (szupplikáció): 
  Angyal–Cseke Csaba teológushallgató
április 20. 
 17.00  Wochenpredigt: Holger Manke
április 23. (húsvét utáni 2. (Misericordias Domini) vasárnap) 
 8.00  magyar: Dr. Tóth Károly
 9.00  német: Holger Manke
 9.00  gyerek-istentisztelet: Dr. Tóth Károly
 10.00  magyar: Dr. Tóth Károly
 15.00  Balf: Dr. Tóth Károly
 16.00  Fertőszentmiklós: Dr. Tóth Károly
április 27. 
 17.00  úrvacsorás Wochenpredigt: Holger Manke
április 30. (húsvét utáni 3. (Jubilate) vasárnap) 
 8.00  magyar (áldozati gyűjtéssel): Pelikán András
 9.00  német (áldozati gyűjtéssel): Holger Manke
 9.00  gyerek-istentisztelet: Pelikán András
 10.00  magyar (áldozati gyűjtéssel): Pelikán András
 15.00  Balf: Pelikán András
május 4. 
 17.00  Wochenpredigt: Holger Manke
május 7. (húsvét utáni 4. (Cantate) vasárnap 
 8.00  magyar (úrvacsorás): Dr. Tóth Károly
 9.00  német: Holger Manke
 9.00  gyerek-istentisztelet: Dr. Tóth Károly
 10.00  magyar („Tízórai”, úrvacsorás): 
  Dr. Tóth Károly
 15.00  Balf: Dr. Tóth Károly
 16.00  kórházkápolna: Dr. Tóth Károly
május 8. 
 18.00  evangelizációs sorozat:    
  Baranyayné Rohn Erzsébet kőszegi lelkész

május 9. 
 18.00  evangelizációs sorozat:
  Baranyay Bence répcelaki lelkész
május 10. 
 18.00  evangelizációs sorozat: 
  Baranyay Csaba kőszegi lelkész
május 11. 
 17.00  Wochenpredigt: Holger Manke
május 14. (húsvét utáni 5. (Rogate) vasárnap) 
 8.00  magyar: Dr. Tóth Károly
 9.00  német (úrvacsorás): Gertraud Winter
 9.00  gyerek-istentisztelet: Dr. Tóth Károly
 10.00  magyar (személyes áldással): Dr. Tóth Károly
 15.00  Balf: Dr. Tóth Károly
 16.00  Fertőszentmiklós: Dr. Tóth Károly
május 18. (mennybemenetel ünnepe)
 10.00  magyar (a Líceum részvételével): 
  Pelikán András
 17.00  német a nagyteremben: Holger Manke
 18.00  magyar konfirmációi vizsgaelőadás 
  a templomban: Dr. Tóth Károly
május 21. (húsvét utáni 6. (Exaudi) vasárnap)
 8.00  magyar: Pelikán András
 9.00  német: Holger Manke
 9.00  gyerek-istentisztelet: Pelikán András
 10.00  magyar (úrvacsorás, konfirmációi 
  jubileummal): Pelikán András
 15.00  Balf: Pelikán András
május 25. 
 17.00  úrvacsorás Wochenpredigt: Holger Manke
május 28. (pünkösdvasárnap) 
 8.00  magyar (úrvacsorás, áldozati gyűjtéssel):  
  Pelikán András
 8.45  német (konfirmáció, úrvacsorás, áldozati  
  gyűjtéssel): Holger Manke
 10.30  magyar (konfirmáció, úrvacsorás, áldozati  
  gyűjtéssel): Dr. Tóth Károly
 15.00  Balf: (úrvacsorás): Pelikán András
 16.15  Fertőszentmiklós (úrvacsorás): Pelikán András
május 29. (pünkösdhétfő) 
 8.00  magyar (úrvacsorás): Dr. Tóth Károly
 9.00  német: Holger Manke
 10.00  magyar (csatlakozó úrvacsorás):
  Dr. Tóth Károly


